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ägare! 
Vidstående varumärke ga
ranterar Eder förstklassiga 
vapen till låga priser. Begär 
var Katalog. 

Allt för jakt och fiske 
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OPRA10L3A 
e Högeffektivt konserveringsmedel för n:.it, 
skötar o. d. Vid mångåriga rötförsök b,Me 
i söt- och saltvatten samt i rötkulturer o~h 
kompostjord, har Opral-oljan visat sig be
sitta överlägsen konserveringsförmåga. Be~är 
vår broschyr med närmare beskrivning vch 

prisuppgift. 
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Ledare: Guldbröllop 
Det torde icke höra till vanligheten att en 

50-årig förening kan, på en yta av 11X12 cm, 
återgiva någorlunda igenkännliga drag av 
samtliga de män som under de gångna åren 
lett föreningens öden. Detta är emellertid fal
let med Svenska Fiskevårdsförbundet, vars sex 
ordförande pryda omslaget. Största förtjänsten 
av denna remarkabla omständighet tillkommer 
den år 1942 avlidne professor Einar Lönnberg, 
som i 24 år förde klubban. Det nämnda sex
talet borde möjlig,en ökas till sju, om man 
nämligen medräknar dåvarande fiskeriassisten
ten Filip Trybom, vilken fungerade som ord
förande från stiftarens, fiskeriinspektör Rudolf 
Lundbergs frånfälle i december 1902 till års
mötet 1903 - även för detta fall hade dock 
den i inledningssatsen angivna ytan varit 
ti1lfy 11 est. 

Förbundet kan under namn av Svenska 
Fiskareförbundet möjligen ,anses stiftat redan 
år 1897; det definitiva konstituerande mötet 
avhölls emellertid först den 31 mars 1898. Av 
detta förhållande härrör den egendomligheten, 

att 25-årsjubileet firades år 1922 - 26 år före 
det 50-årsjubileum, som styrelsen för förbundet 
(numera sedan år 1935 Svenska Fiskevårdsför
bundet) med sin tolkning av data förlägger till 
innevarande mars månad, närmare bestämt 
den 16. 

Utan att här söka utveckla den tesen att för
bundets historia vore dess ordförandes, och för 
att icke i allt för hög grad föregripa den histo
rik som alltså härigenom bebådas, vill jag nu 
inskränka mig till att såsom redaktör för den 
sex år äldre Svensk Fiskeri Tidskrift framföra 
ett tack till förbundet för en 50-årig samlev
nad, under vilkens växlingsrika förlopp tid
skriften säkerligen icke alla gånger förmått 
leva vidare utan sin guldbröllopspartners stöd. 
Såsom enkel förbundsmedlem må det samtidigt 
vara mig tillåtet att uttala den förmodan, att 
förbundet utan den tidskrift som redan vid 
starten ställdes till dess förfogande icke kunnat 
göra den insats i fiskevårdens tjänst som det 
nu med tillfredsställelse kan blicka tillbaka på 
- och bör blicka fram emot. Red. 
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Insjöfiskets problem 

f 
•· t utsände red en rund-

På sensommaren orra _a:: .. h a~ra fiske-·n tt flertal fiskent1ansteman. oc 
fraga tt ~ f' tt få rubrikens fråga belyst. Ehuru 
intr~ssera : :~a;ens antal är mindre oc!~ tidpunk~en 
de inga~ • • bör det vara ett va.rdefunt tiH-
senare an atsett tar. ff tlighet åt de ut-
.kott till dagens debatt att ge o en 
talanden som gjorts. 

Bvråchefen, fil. dr G. Alm, Stockholm: 

.För tillförsel av fisk till städ~r och a~dra 
större konsumentorter är givetvis yrke~~1sket 
viktigast: vare sig det gäller salt- ell~r sotvat= 
tensfiske. Ifråga om det senare tror Jag e_mel 

1 t. d att på orund av den jordbundna fis_~e
er 1 ° 11 b 1·· oar 

rätten i våra många och övera t e agna SJ 
och rinnande ·vattendrag och de st~~a os~~us:-
käre1årdarna. fisket säkerligen alltJamt bor till 

s "" b" •• • hus-största delen utövas såsom ett inanngs-, . 
behovs- och nöjesfiske. Speciellt för befolk~m
gen i det inre Norrland är d_etta fiske -~v langt 
"törre betydelse än man vanligen tror. Aven om 
;tt yrkesfiske i många fall vore mera rati~1:~llt 
med hänsyn till erhållande av största moJli~a 
avkastning, är nog önskan att bed:iva fisk: for 
jordägarna omkring våra vatten sa djupt inro
tad och även socialt av så stor betydelse, att 
man måste räkna med det nuvarande systemet 
vid all s. k. fiskeripolitik. Yrkesfisket anser jag 
därför bör såsom hittills förbehållas de större 
sjöarna och sådana mindre sjöar, som tillhöra 
en eller ett fåtal ägare, och där möjlighet så
lunda finnes att behärska en för utövandet av 
yrkesfiske tillräckligt stor areal. 

För att emellertid få mera ordning på binä
rings-nöjesfisket fordras en bättre organisation 
och ändrade fiskerättsbestämmelser. Jag vill 
hoppas att det nya lagförslaget med dess fiske
vardsområdesförslag och även i övrigt skall 
kunna göra en hel del härvidlag. Vad yrkesfis
karna angår måste även de komma till bättre 
insikt om organisationens stora betydelse, så att 
de kunna göra sig mera hörda och stå starkare 
än som nu är möjligt. För dem betyda också 
avsättningsproblemen en hel del, särskilt tillva
ratagande och lagring av värdefull men svår
såld fisk under tider av överproduktion. Mera 
hänsyn måste också tagas till sötvattensfiskets 
intressen vid frågor om import och export av 
fisk. Anskaffande av lämplig redskap och upp
läggande av reservlager av dylik är en viktig 
punkt, som bör omhänderhas av organisatio
nerna. 
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Fiskeriforskningen bör stödjas mera. Vi stå 
nt·ämt ganska frågande inför många av våra 

:rb~tsuppgifter, emedan vi har för få fa~ta att 
hålla oss till. Vissa allmänna problem rorande 
tillväxt rasbildning, fortplantning, vandringar 
m. m. ~åste utredas. Större sjöar och rinnande 
vattendrag måste närmare undersökas och de
taljplaner utarbetas för deras s~ötsel med _hän
syn till fiskevårdsåtgärder och fiskets bedr1~~n
de. Härför behövas större anslag och flera t3an
stemän, såväl vetenskapsmän som, för det prak
tiska genomförandet, fiskerikonsulenter och 
_ tillsyningsmän. Fiskevården bör främst inriktas 
på beståndsreglering och bortfångst av ogräsfisk 
och fiskodlingen mera på omsorgsfulla och ra
tionella utplanteringar av större fiskungar samt 
överföring av fisk från småväxta bestånd (lax
öring, röding, sik, abborre) till nya,_ bättre vat
ten än på produktion och utplantering av stora 
mängder yngel. Särskilt i de större vattnen har 
nog denna fiskodling en ganska underordnad 

betydelse. 
Slutligen måste krafttag göras för att utreda 

frågorna om fiskbeståndens bevarande i alla 
våra av industrien och kulturen påverkade vat
tendrag. Det får inte fortgå såsom hittills, ~tt 
de olika företagen genomföras var för sig, vis
serligen med skyldighet till vissa komp~nsa~ 
tionsåtgärder, men ofta med svåra inverkningar 
på fiskbestånden. Alla för samma vattendrag 
uppkommande hithörande problem böra hand
läggas gemensamt, och varje vattensystem ?,e
handlas som en enhet. Härvid bör på ett for
beredande stadium förhandlingar upptas mellan 
representanter för industri- och fiskeintressena. 

·d 
Docent G. Svärdson, Traneberg (laborator. vi 

Fiskeriundersökningsanstalten i Drottning-

holm): 
r t 

Det svenska insjöfiskets problem kan ~:i~ 
min mening icke helt skiljas från havsfis e 
eftersom bägge fiskena utgöra grenar av s~rnrna 
svenska näring och särskilt vad avsättningen 
beträffar stå i uppenbart samband med var· 

andra. en 
Det svenska fisket utgör utnyttj~ndet ;~ än 

naturtillgång och producerar mer hvsme e na 
som kan avsättas inom landet och skulle k~:tta 
producera än mer. Medan vi brottas ~ed rngt 
överproduktionsproblem befinna sig, icke a 

borta, miljontals människor i dagens Europa i 
ren hungersnöd. Denna skrämmande kontrast 
belyser blixtsnabbt fiskets allt överskuggande 
problem: nedbrytandet av de politiska, ekono
miska och trafiktekniska barriärerna, som hind
ra obegränsad export till det kontinentala Euro
pa. De flesta av dessa barriärer ligga f. n. -
såsom fisket är administrerat i vårt land - helt 
utanför fiskerimyndigheternas möjligheter att 
ingripa. 

Ett delprogram ligger dock inom räckhåll. 
Den svenska fisken är för dyr, både för export 
på längre sikt och för ökad inhemsk konsum
tion. Personligen tror jag ,ej på någon annan 
propaganda för ökad fiskkonsumtion inom lan
det än kraftigt reducerade konsumentpriser. 
När fisken får karaktär av lyxmat, då är det 
galet ställt. En nyligen företagen utredning 
visade att så var förhållandet. 

Yrkesfiskarenas mest närliggande önskemål 
är högre fiskpriser - en ur deras synpunkt 
synnerligen naturlig önskan. Men högre kon
sumentpriser medföra minskad konsumtion i 
stället för ökad. Fiskets problem är i princip 
desamma som jordbrukets - näringen måste 
rationaliseras så att produktionskostnaderna 
sjunka, därmed konsumentpriserna och - för 
fiskets del - överskottet konsumeras. 

Fiskets rationalisering fordrar införandet av 
effektivare redskap samt borttagandet av re
striktiva och onödiga lagbestämmelser. För söt
vattnets del tillkommer kraven på fundamental 
ändring av principerna för fiskerättens hopkopp
lande med innehav av jord. Köp och försäljning 
av fiskevatten torde vara bästa metoden att 
åstadkomma större brukningsdelar, där fisket 
kan rationaliseras. En reducering av vissa ka
tegorier fiskande, särskilt vid kusten, torde ock
så vara ofrånkomlig, ifall varaktig förbättring 
skall inträda och nödvändig rationalisering ge
nomföras. Med minskning i antalet fiskande, 
förbättrade metoder och minskade produktions
kostnader kan konsumentpriset sänkas, avsätt
ningen ökas och fiskets räntabilitet höjas till 
båtnad både för fiskarena och den övriga be
folkningen, som får ökad tillgång till billiga 
livsmedel. 

En viss del av sötvattensfisket kan och bör 
ej rationaliseras - jag tänker på nöjesfisket. 
Detta fiskes värde ligger i rekreationen och 
denna utveckling kan beräknas fortsätta i fram
tiden. En sund uppdelning i »livsmedelsvatten» 
och »nöjesvatten» bör befrämjas. 

Våra sötvatten fiskas troligen oftare för svagt 
och ensidigt än för hårt. Fiskodlingens möjlig-

heter att öka fiskbestånden ha valdsamt över
skattats. Ett allsidigt fiske, särskilt på skräp
fisk, är ofta bättre än fiskodling. 

)itt bättre tillvaratagande av skräpfisken och 
en hel ny industri, baserad på teknisk-kemisk 
forskning i och för utnyttjandet av den äggvite
rika råvara som skräpfisken utgör, är ett syn
nerligen viktigt problem för fisket - både i sött 
och salt vatten. Några krafttag pa detta område 
ha ännu ej företagits. 

Den fiskeribiologiska forskningen, vars tales
man jag i detta sammanhang närmast borde 
vara, arbetar ju i produktions- och kvalitets
befrämjande syfte. Åtskilligt återstår att göra 
på detta område, framför allt genom klarläggan
det av hur hårt och hur allsidigt man kan och 
bör fiske i ett vatten för att nå optimal avkast
ning. Ett väsentligt bidrag från forskningens 
håll är skingrandet av missuppfattningen att en 
sjö är som en sparbanksbok, där det icke uttag
na finns kvar och alltmer ökas. Snarare kan 
sjön liknas vid en annan bok, där det icke i tid 
uttagna är borta för alltid. Sin fulla betydelse 
för fisket får den fiskeribiologiska forskningen 
först då avsättningsproblemen lösts eftersom 
generell produktionsökning först då blir aktuell. 
Till dess får den i stor utsträckning syssla med 
problemkomplex av annan art. 

Fil. dr S. E. Berg, Luleå, (fiskeriinspektör 
Norrbottens läns hushållningssällskap): 

I Norrbotten torde avkastningen i sjöar, där 
fiskbestånden verkligen utnyttjas, ofta begrän
sas av ett ensidigt fiske efter de värdefulla fisk
slagen, framför allt sik och gädda, vilket har till 
följd att bestånden av abborre och mört taga 
överhanden. I sjöar, där fisket ordnats ratio
nellt genom tillkomsten av en fiskevårdsför
ening, har avkastningen ofta flerdubblats på ett 
par år genom ett a 11 sid i g t fiske efter alla i 
sjön förekommande fiskslag. 

En hämmande faktor, då det gällt att ordna 
fisket rationellt har emellertid varit de oklara 
fiskerättsförhållandena, som lagt hinder i vägen 
för en enhetlig planläggning av fisket och fiske
vården. Den nu pågående utredningen av fiske
rätten i lappmarkssocknarna genom generaldi
rektör L. Berglöf kommer dock att undanröja 
detta hinder. 

Ett svårt hot mot de strömlekande fiskslagen 
laxöring, barr och vissa sikformer utgöra flott
ningsföreningarnas dammanläggningar och rens
ningar av vattendragen. Flottningsdammarna 
vid sjöarnas utlopp äro ofta konstruerade så, att 
slussgolvet ligger en bit över vattendragets bot-
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1947 . Flottnings
"ppna under större 

n -an ända ej taga sig 
ömmen nedanför, ~e

r i ett tunt skikt nedför 
ett litet fall vid dess ned

er för önigt allt vatten ge-
• oolvet så att detta delvis är 
• .::förh~llanden skulle kunna 
mbyggnad av flottningsdam
a. Kal~· flottningsförening i 
frivilligt erbjudit sig göra). 
tensifierat samarbete mellan 
flottningsföreningarna. 
gar och sprängningar i flott

-tånden lär det däremot vara 
a till rätta med. Om en flott
dentligt är den för all framtid 
för törd såsom uppehållsplats 

rs ro stenar och böljor, där fis
-tor utsträckning saknas. 
bottens inland är till övervägan
ehovsfiske. Några avsättnings
saledes ej. Genom en utbyggnad 
gsorganisationerna skulle emel

e fiske för avsalu kunna drivas 
der vintern, då ett visst un

f öreligger i länets tätorter. 
s del torde en ökning av sik
en vara ett allmänt önskemål. 

D :ta bor -unna ske genom utplanteringar av 
ramfor allt ensomrig fisk, vilket hittills ägt 
rum i mycket begränsad omfattning. 

lu • gen bör kanske påpekas, att det i eko-
• kt avseende ytterst viktiga laxfisket er

bjuder en hel rad svårlösta frågor, som äro av 
sa speciell och svårbedömbar natur, att de icke 
kunna behandlas här på några korta rader. 

F' -erikonsulent G. Luning, Eksjö ( vice ordf. i 
föreningen Sveriges Länsfiskeritjänstemän) : 

tt i några få korta meningar ge ett uttöm
mande svar pa den här ovan ställda frågan tor
de inte vara möjligt och ej heller beräknat. Jag 
skulle för min del vilja peka på några problem, 
om bör bidraga till främjande av insjöfisket. 

- En lagstiftning, som i klara, koncisa para
grafer klarlägger fiskerätten. Bestämmelser 
s~ underlättar fiskevårdande åtgärder. 

k~~a straffbestämmelser för olovligt fiske 
och for brott mot gällande fiskestadgor . 

2. En kraftigt utbyggd bevakning. 

3. Effektivare åtgärder för hindrande av för
~g av fisket vid sjöregleringar, sjö
sänkningar, flottningar och föroreningar. 

4. En avsevärt utökad forskningsverksamhet, 

för klarläggande av 
a. olika fiskarters livsbetingelser, 
b. fiskarternas inverkan på varandra, 
c. andra djurarters inverkan på fisken, 
d. lämpligaste storleken på inplanteringsfisk, 
e. orsakerna till att intensiva inplanteringar 

icke ge resultat . 

5. Utexperimenterande av goda, hållbara, fisk
liga, prisbilliga redskap. 

6. En intensiv propaganda för insjöfiskets be
tydelse, fiskevård, fiskens behandling Yid 
transporter, fiskens näringsvärde och anrätt

ning. 
7. Införande av insjöstatistik, som på bästa sått 

ger en bild av vad Sveriges insjöfiske verk

ligen ger. 

Fiskeriinstruktör H. Forslin, Gävle: 

De fiskande måste lära sig inse, att vattnens 
fiskproduktion är begränsad icke endast så att 
ett visst vatten lämnar en viss mängd fisk utan 
framför allt så att varje fiskart i vattnet har 
sin begränsning och sina bestämda fordringar 
och betingelser för sin fortlevnad. Fiskbestån
den måste beskattas jämnt, så att ej en del fisk
slag få tillfälle att ohämmat föröka sig och bilda 
värdelösa och för andra nyttiga fiskslag hind
rande bestånd. Detta torde vara en regel, som 
alltför ofta bortglömmes. Man tar gäddan till 
sista snipan och lämnar efter sig fiskevatten, 
som hysa endast mer eller mindre utpräglade 
ogräsfiskbestånd. Åtminstone har man i den 
landsdel, där undertecknad har sin verksamhet, 
åtskilliga sådana skövlade vatten. Att fisket 
bör anpassas efter respektive vattens fiskbe
stånd är en gammal god fiskevårdsregel, som 
tyvärr endast kommit alltför mycket i bakgrun
den för alla moderna fiskredskaps skull. 

Möjligheten att åstadkomma nödig ordning i 
fiskets bedrivande är givetvis starkt beroen~e 
av att såväl fiskeekonomiska som andra hitho
rande intressen samlas på ett färre antal perso
ners händer än som nu är fallet. Skall den nya 
fiskelagen komma och lösa detta problem ge
nom möjligheen att få till stånd fiskevårdsom
råden? Vi hoppas dett~. I samband med den
na lags ikraftträdande bör en intensiv propa
gandakampanj insättas, en kampanj, som avser 
att klargöra för de fiskande att fiskevattnen 
verkligen ha ägare och att dessa i sin tur böra 
hävda sin rätt genom att icke tillåta ett okon-

trollerat fiske på sina vatten. • t 
Fisketillsynen icke endast bör utan mas e 

skärpas, men förbudsmentaliteten dämpas ned 
betydligt åtminstone i vissa fall, t. ex. beträf
fande maskstorleksbestämmelserna, som på en 
del platser äro närmast odrägliga. Minimimått 
på fisk bör räcka, men bestämmelserna härom 
böra befrias från de kryphål, som nu oftast fin
nas i desamma. Att till fiskerättsägarna över
lämna övervakningen av fiskeristadgorna och 
-lagen går bra på en del håll men icke alls åter 
på andra håll. Polismyndigheterna borde vara 
livligare engagerade i fisketillsynen. 

Fiskodlingen bör pågå och utökas där den 
har sin plats, nämligen där skador på lekplatser 
etc. föreligga och skola kompenseras. Att » bätt
ra på» svaga fiskbestånd medelst inplantering 
av nykläckta yngel torde däremot vara tämligen 
lönlöst. 

Problemet med de överbyggda vattendragen 
och de skador, som orsakas därav, torde väl ej 
kunna lösas förrän möligen när pågående un
dersökningar i denna sak äro slutförda. Allt 
tydligare synes dock behovet av ersättning för 
de genom överbyggnader förlorade lekområdena 
för t. ex. laxen göra sig gällande. Närmast bör 
man väl här inrikta sig på att bereda laxen lek
platser i mindre, relativt orörda vatten eller 
varhelst betingelser föreligga och där fiskin
tresset har möjlighet att hävda sig gentemot de 
mäktigare kraftverks- och industriintressena. 

Fiskare P. V. Lo berg, Stallarholmen ( ordf. i 

Svenska insjöfiskarenas försäljningsförening): 

Som svar på frågan vad som bör göras för in
sjöfiskets främjande vill jag framhålla följande. 

Organisation bland insjöfiskare är den vik
tigaste saken för att få en bättre ekonomisk 
vinning utav fisket. Om alla insjöfiskare vore 
medlemmar i insjöfiskets organisationer så kun
de ett bättre och jämnare pris på fisken erhål
las. Då bleve det vi fiskare som bestämde pri
serna och inte grossisterna som nu är fallet. 

För en ökad konsumtion av insjöfisk är jag 
säker på att transporten utav fisken från fiske
platserna till konsumtionsorten är det viktigaste. 
Nu är det inte alla gånger fisken är av prima 
kvalitet när den kommer i konsumenthushållet. 
Får konsumenten fisken färsk, då är den god 
och då ökas säkert konsumtionen. Transporten 
utav fisken är viktig, men är ett svårlöst pro
blem, då ej fiskarena äro organiserade man
grant. 

För fiskets framtid och främjande måste man 
noga beakta fiskbeståndet i sjöarna. En tillräck
ligt lång fredningstid för den lekande fisken 

och bortfiskandet utav ogräsfisk anser jag vara 
d t viktigaste för ett gott fiskbestånd. 

Fiskaren Fridolf Lundmark, Adolfström (Arje

plogs s:n): 

Anmodad avgiva yttrande om vad som bör 
göras för insjöfiskets främjande ber jag först få 
framhålla nödvändigheten av ökade anslag för 
fiskodling innan fiskbeståndet i vattendragen 
minskas så mycket, alt anskaffning av rom till 
redan befintliga anstalter för kläckning omöj
liggöres. En stor del av hela den befolkning 
som bor längs Norrlands fjälltrakter, kan helt 
enkelt inte existera där längre om fisket tar 
slut. Vi ärn ju i allmänhet utan vägar och utan 
andra förtjänster att bygga vår existens på. 

Fiskodling per flyg, dvs. anskaffning av rom 
från mycket fiskrika men för fiske otillgängliga 
fjällsjöar samt utplantering av ynglet i dessa 
väglösa vidder är en sak som sannolikt i många 
fall skulle i hög grad underlätta och i många 
fall möjliggöra fiskodling. I dessa trakter gäller 
det också fisk av så hög kvalite som laxöring 
och röding. Efterfrågan är stor och priserna 
därefter, men bestånden i sjöarna minskas oro
väckande. 

Vidare bör effektivare tillsyn över sportfis
kare samt propaganda bland dem om bedrivan
de av ett sportfiske som i minsta möjliga grad 
skadar ortsbefolkningens viktigaste näringsgren 
bedrivas. Ett propagandablad borde följa varje 
sportfisketillstånd. Den verklige yrkesfiskaren 
behöver i allmänhet ingen propaganda i fiske
vård. 

Tidvis blir det svårigheter med avsättningen 
av fisk beroende på dels dåliga kommunikatio
ner, dels olämplig väderlek för transporter av 
frusen vara och dels förenade vinstbegär hos 
uppköparna. En tidigare fiskförsäljningsförening 
i orten måste också upplösas på grund av dels 
svårigheten att anskaffa lämpliga föreståndare 
och dels centralförbundets stadgar och krav hos 
föreningen. 

I varje fall synes mig dock intensiv fiskodling 
med kraftigt understöd från staten vara den 
mest trängande frågan för närvarande. 

Direktör E. Molin, Stockholm: 

Anmodad meddela min åsikt om vad som 
bör göras för insjöfiskets (inklusive kustfisket 
efter fjällfisk) främjande, har jag äran anföra: 

Givet är att de nämnda åtgärderna, bestånds
vård och beståndens utnyttjande äro frågor som 
alltid äro aktuella och som ständigt måste vara 
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aktuella. Men under den långa tid som jag 
sv- -lat med fiskförsäljning, har det alltid för
,:ånat mig huru litet fiskarena i allmänhet lärt 
ia om fanastbehandling, sortering och förpack

rilila av fisken och jag undrar om man inte där 
böri första hand allvarligt arbeta på förbättring. 
Resultatet skulle säkert bli ökad avsättning -
större konsumtion - bättre priser. 

Det kan ju invändas att om fisket, särskilt i 

insJoarna, vore mera koncentrerat så skulle 
dessa frågor bemästras lättare, men det oaktat 
skulle mycket kunna göras för att få fisken till 
försäljningsstället i bättre kondition och i mera 
tilltalande förpackningar. 

Om organisations- och administrationsfrågor
na vill jag inte yttra mig, men man kan ju även 
organisera för mycket så att detta nästan blir 

självändamål. 

Nya ron om laxöringen 
Referat och kommentarer 

Av Gunnar Svärdson 

Forts. från föreg. hä~e. 

Ärftliga olikheter 

Vi ha redan sett att ynglen efter de bägge 
la..xöringhonorna uppvisade olikheter, som tro
ligen berodde på ru:v. Tack vare försökets upp
läggning. där en hane använts till befruktning 
av de bägge olika rompartierna, kunde Brown 
fastslå ett flertal olikheter, som alla rimligtvis 
berodde på olika arv. 

Bägge rompartierna befruktades samtidigt 
den 10 dec. 1943. Kläckningen av första grup
pen, nedan kallad A, ägde rum efter 40-42 
dagru:. medan den andra, B, kläcktes efter 41-
45 dagar. 

De nykläckta ynglen A hade lägre genom
snittsvikt än B, en följd av att A-rommen 
vägde i genomsnitt 94,3 mg medan B-rommen 
vägde 105,4 mg. Spridningen av de nykläckta 
ynglens vikter kring medeltalet var större i 
A än i B. 

Femtio likstora A- och B-yngel utvaldes och 
deras tillväxt provades under identiska miljö
förhållanden under sammanlagt 33 veckor. Un
d'.:r de __ första 8 veckorna växte A-ungarna 
bast, darefter minskades deras försprång allt
~er och fr. o. m. 20 veckors ålder voro B
dJuren överlägsna. Vid försökets slut voro B
~garna ~ydligt större. Tillväxtschemat var så-
~da ~lika hos de bägge laxöringshonornas 
av ~mlingar vilket måste innebära att den po
tentiell till •• 
ligt be~äm;_axten under olika perioder är ärft-

s~ o~en prof;ssor Dahl har, för nu gan-
ge sedan, pavisat att yngel, kläckta ur 
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stora romkorn uppvisa bättre tillväxt än yngel 
ur mindre romkorn. Särskilt i anglosaxisk lit
teratur har denna upptäckt tillmätts en avse
värd betydelse och en rad andra författare ha 
konfirmerat Dahls upptäckt. Vid alla dessa un
dersökningar har dock metodiken varit att låta 
ynglen från stor resp. liten rom växa upp i 
skilda grupper. Under sådana förhållanden är 
det ytterligt svårt att undvika felkällor genom 
att ynglen ej bli lika många i bägge försöks
leden, genom näringsolikheter etc. Om Dahls 
regel verkligen under alla förhållanden stäm
mer, måste detta innebära att honor som ha 
ärftligt betingad god tillväxt också ha förhål
landevis storkornig rom. Detta vore i högsta 
grad viktigt att få ,bevisat, ty då skulle man 
ha i sin hand en enkel metod att fastställa om 
en fisk har ärftligt god tillväxt. 

Romstorleken är också en följd av honans 
absoluta storlek, så att små honor ha mindre 
romkorn än stora. Detta har klart fastställts 
bl. a. av Alm. Vid naturlig lek, då stora och 
små honor leka samtidigt på samma 0111Tåde, 
torde yngel efter stora honor genomsnittLigt 
visa största överlevnadsprocenten, eftersom de 
i regel ha ett initialförsprång, som kan kom~a 
att betyda mycket när rangordning och rev1; 
börja utbildas. De största honorna kunna ocksa 
beräknas i allmänhet ge upphov till de meSt 

snabbvuxna ungarna inom ett bestånd, något 
som dock beror i första hand på ungarnas för
språng i storlek och de därav följande konse
kvenserna enligt Browns upptäckt av den ps~
kiska rangordningens inverkan på den indi
viduella tillväxten. Fenomenet är alltså något 
som skulle kunna betecknas som skenbart arv. 

Utrymmesfaktorn 

U~der denna term har av flera forskare an
~~ag1ts att laxöringens tillväxt, bortsett från 
foda och andra liknande faktorer, även är be
~oende. av vattenvolymens storlek. Brown har 
~ven gJort en serie försök som kasta nytt ljus 
over denna tidigare något mystiska tillväxt
faktor. 

I 7-liters akvarier placerade hon respektive 
25, 50, ~0, __ 100 0

0

c~ 150 nykläckta laxörings
yngel. Forsoket pag1ck i 20 veckor och ungarna 
fingo äta så mycket lever de kunde. Det be
fanns att dödligheten var densamma i alla 
akvarier utom det med 150 ungar, i vilket den 
var störst. Tillväxten var sämst i det tätast 
och glesast besatta akvariet och bäst i det med 
80 ungar, vilket var oväntat. 

Försöket upprepades sedermera med två
åriga öringar. Utrymmesfaktorn provades den
na gång på så sätt att i olikstora akvarier pla
cerades öringar så att varje individ hade resp. 
3, 5, 12, 23, 35 och 50 liter vatten till sitt för
fogande. Alla övriga miljöfaktorer höllos iden
tiska och föda gavs som vanligt i överskott. 
Tillväxtskillnaderna voro visserligen ej statis
tiskt säkra men utvisade dock överensstäm
melse med förra försöket i det att en interme
diär besättningstäthet gav bästa tillväxten när
mare bestämt då varje fisk hade 23 liter v'atten. 

Dessa resultat synas innebära något väsent
ligt nytt. Vid stark besättning åto djuren 
mindre och använde näringen mindre effektivt 
varför tillväxten blev sämre. Detta samman
hängde med att stridigheter och allmän oro 
blev följden av trångboddheten. Mer energi 
åtgick, kan man säga, till att upprätthålla den 
psykiska rangordningen och revirstriderna och 
mindre blev över för tillväxten. Brown citerar 
även undersökningar gjorda på höns, som ut
visa att i en flock höns där rangordningen 
ideligen blev störd, tillväxten blev sämre. Detta 
är förklaringen till den dåliga tillväxten vid 
tät besättning, men vid gles besättning börjar 
en annan faktor verka åt samma håll. Tidigare 
undersökningar som Brown citerar ha visat 
att vissa akvariefiskar växa sämre ensamma 
än om de få gå i måttliga flockar. Förklaringen 
lär vara att åsynen av en ätande kamrat sti
mulerar individen att själv äta. Det skulle allt
så vara en motsvarighet till att unga, ännu ej 
lekmogna gäddhonor, liksom även utlekta 
honor deltaga i leken på grund av stimulans 
vid åsynen av andra lekande honor, vilket jag 
själv angivit som sannolik förklaring till de 
funna resultaten vid gäddlek. Flera andra lik-

nande förhållanden äro kända i djurvärlden 
~~rvid _åsynen av en artkamrats handlingar ut~ 
loser liknande hos en annars inaktiv individ. 

Browns undersökningar visa alltså att ut
rymmesfaktorn är en realitet. Gynnsammaste 
utrymme hade de nykläckta redan vid cirka 
1 dl vatten och en tvåårig öring vid 23 liter. 
Uppenba~ligen ökar gynnsamma vattenvoly
men hastigt när individen blir större. 

_Yid sin kända jämförelse av tillväxten hos 
olika laxöringsformer uppehåller sig Alm 

~!s~erianstaltens medd. nr 15, 1939) ut
forligt vid utrymmesfaktorn, som han anser 
vara en bidragande orsak till att öringen i 
regel blir större ju större vattendrag den lever 
i. Han anser t. ex. att utrymmesfaktorn bör 
tillskrivas en icke oväsentlig betydelse för norr
bäcksforellens dåliga tillväxt. Han beräknar 
tätheten i Norrbäcken till 1,3 exemplar pr m~ 
vattenyta. Bäcken är grund och högst 0,5 me
ter djup. Om vi antaga medeldjupet till endast 
25 ~m få vi en vattenvolym av cirka 190 liter 
pr individ. Eftersom i Norrbäcken även de 
könsmogna öringarna äro mycket små, är me
delstor leken hos beståndet säkerligen icke 
nämnvärt större än Browns tvååriga fiskar. Om 
Browns resultat äro riktiga, och det bör på
pekas att de utan jämförelse äro de noggran
nast utförda undersökningarna hittills, så skulle 
detta innebära att icke ens i Norrbäcken, med 
dess överbesättning av öring, utrymmesfaktorn 
kan andragas som förklaring till den ringa 
storleken. Detta skulle med andra ord inne
bära att för naturliga vatten utrymmesfaktorn 
troligen ingenstädes är bidragande orsak till 
småväxthet, utan att denna får sökas i närings
brist, temperaturförhållanden, ljusmängd el. 
annat. 

Tillväxtrytmer 

Att öringen växer bra på sommaren och då
ligt på vintern är väl ungefär det enda vi anse 
oss veta f. n. om tillväxtens årliga rytm. Vi
dare tillägga vi att den bättre tillväxten om 
sommaren beror på den då högre vattentem
peraturen. Alm har visat att tillväxten är 
bättre under varma somrar än under kalla. 
En följd av denna vår uppfattning om tempe
raturen som avgörande för tillväxten är att 
samma vattentemperatur om våren och om 
hösten bör utlösa lika god tillväxt. 

Ett av fröken Browns allra intressantaste 
experiment gällde just denna fråga och resul
tatet var särdeles oväntat. Med hjälp av de 
utmärkta laboratorieresurserna kunde hon låta 
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tvååriga öringar växa under ett och ett halvt 
år i ett yatten av konstant temperatur på 
11.5.) C. 

Resultatet var mycket övertygande, ty alla 
öringarna visade samma tillväxtschema. Trots 
att de hela tiden kunde få äta obegränsat växte 
allesammans bäst under februari och mars, 
därefter i en alltmer fallande skala tills till
växten praktiskt taget upphörde i november. 
Detta mycket anmärkningsvärda resultat visar 
att öringen har en medfödd årlig rytm i till
växten. som är oberoende av vattentempera
turen. 

Öringens tillväxt är således ej, som vi hit
tills trott. så helt beroende av de yttre fakto
rerna att den följer dessa som en spegel, utan 
den har tvärtom en markerad egen årlig rytm, 
som endast kan accelereras eller retarderas av 
rådande Yattentemperatur. Browns onngar 
blevo könsmogna under sin tredje höst, varför 
könsmognaden troligen medverkat till att till
vä.xten då var extremt dålig, men en liknande 
nedgång i tillväxten noterades också under de
ras andra höst, då de ännu ej voro könsmogna. 
Även könsmognadens allmänt kända nerpres
sande tillväxteffekt, som i sin tur beror på 
könshormonernas då livliga cirkulation i blo
det. är alltså bara en extra accentuering av 
ett redan förut för årstiden typiskt förhållande. 

Genom upprepade vägningar och mätningar 
av försöksfiskarna kunde Brown även fastställa 
en annan tillväxtrytm, med kortare sväng
ningar. De upprepades inom så kort tid som 
4-6 veckor och kunna bäst karaktäriseras som 
omväxlande vikt- och längdökningar. Vikten 
och längden ökas med andra ord icke paral
l~!lt uta1: växelvis. Olyckligtvis gjorde hon inga 
fj~studier i samband härmed, vilket skulle ha 
vant av fundamental betydelse då det gäller 
de

0
n praktis~! viktiga, men teoretiskt oklara, 

fragan om fjallets relation till kroppens längd
och viktökning. 

. D~ssa_ perioder med omväxlande längd- och 
~tokning blevo mer markerade om mängden 
f~~~ red~cera~es. Utnyttjandet av en given 
n_anngs_mangd okas nämligen om mängden nä
nng mmskar. När födan tryter bo··r-iar •.. allts• b.. .. .. ~J ormgen 
. a attre an forut utnyttja den givna nä

rmgen - ett märkligt förhållande 
Brown citerar i detta sammanhang d .. 

som tidig . e ron, 
d . are gJorts av andra forskare rörande 
;n rnårkliga »anpassning» efter näringstill

~~gen som av allt att döma är en realitet hos 
onngen och d.. d t li fiskar D.. arme ro gen för många andra 

• armed menas, dels att näringen ut-
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nyttjas allt mer effektivt ju sparsammare den 
är, dels också att tillväxten i viss mån kommer 
till stånd genom »överskottsenergi». Det är en 
populär, men troligen felaktig uppfattning att 
sådana småvuxna bestånd som uppkommit på 
grund av ringa näringstillgång pr individ alltid 
måste visa »hungersymptom», dvs. magerhet 
och ofta förhållandevis stort huvud. Tusenbrö
der, vare sig det nu gäller abborre eller öringar, 
behöva visst icke utmärkas av hungersymptom, 
tvärtom uppvisa de ofta god kondition och 
kunna t. o. m. vara feta. 

Som numera börjar bli alltmer uppenbart, 
lida många sjöar och vattendrag snarare av för 
stora än för små fiskbestånd, vilket medför att 
intensifierat fiske ofta är bästa aktuella fiske
vårdsåtgärden. Det är därvid ur praktisk syn
punkt utomordentligt viktigt att veta, att även 
om näringstillgången pr individ är för liten för 
att tillåta god tillväxt, dessa individer det oak
tat kunna vara feta och i utmärkt kondition. 

Tillväxtens ljusberoende 

I ett 120-liters akvarium ordnade Brown 
ett speciellt försök för att utröna ljusmängdens 
inverkan på tillväxten. De sex försöksöringarna 
fingo först i fem månader växa under 18 tim
mars daglig belysning mot kontrolldjurens 12 
timmar. Sedan reducerades belysningen med en 
timme pr vecka, varefter fiskarna fingo gå i 
två månader med endast 6 timmars daglig be
lysning. Liksom förut gavs föda i överskott 
under hela försöket. 

Det visade sig att en ökning från 12 till 18 
timmars »dag» icke ökade tillväxten. Däremot 
växte de fiskar som fått endast 6 timmars be
lysning bättre än kontrollerna. Skillnaden var 
statistiskt säkerställd. 

Resultatet var överraskande och innebär allt
så att öringen växer bäst vid kortare »dag>> än 
12 timmar, under förutsättning att föda finnes 
i överflöd. Denna förutsättning torde sällan fin
nas i naturliga vatten och det är därför tvek
samt om siffran skulle gälla naturliga förhål
landen. Eftersom en ökning av dagen icke med
förde någon försämring kan man icke heller 
rimligtvis andraga resultaten som ett bidrag 
till förklaringen varför öringen växer dåligt i 
många norrländska vatten med långa dagar. 

Tillväxtens temperaturberoende 

Temperaturen är sedan gammalt känd som 
e~ utomordentligt viktig miljöfaktor när d_~t 
galler fiskens hela liv och är troligen, näst na-

ringstillgången, den viktigaste tillväxtfaktorn. 
Allen fann 1940 på fjällen av unga laxar, in
samlade under skilda årstider, att ingen till
växt ägde rum när vattentemperaturen under
steg 7° C. Pentelow och Wingfield ha, oberoen
de av varandra, funnit att laxöringen icke till
växer något vid lägre vattentemperatur än 6° C 
och att tillväxtens optimum ligger vid 10-15°. 
Dock var vid deras försök en rad miljöfaktorer 
ej kontrollerade och det är därför möjligt att 
dessa spelat in och gett falska resultat. 

Fröken Brown har ägnat den tredje och sista 
av sina artiklar uteslutande åt temperaturfrå
gorna. Med alla miljöfaktorer under kontroll 
varierade hon försöksfiskarnas vattentempera
tur med 4, 5, 8, 15, 18 och 20° C och jämförde 
sedan med standardtillväxten vid förut stude
rade 11,5°. 

Det visade sig att öringarna kunde tillväxa 
även vid lägre temperatur än vad Pentelow 
funnit, vilket inom parentes sagt även bekräf
tats vid fiskeriundersökningsanstalten. Tillväx
ten vid 4,5° är dock mycket dålig. Tillväxten 
förbättras sedan allteftersom temperaturen sti
ger och har ett maximum vid 7-9° men blir 
sedan åter sämre. Vid allt högre temperaturer 
stiger den så åter och har ett nytt maximum 
vid 16-19°, varefter tillväxten hastigt sjunker 
mot noll. Högre temperaturer än 25° äro mer 
eller mindre dödliga och redan vid några och 
tjugo grader börjar dödligheten stiga kraftigt. 

Det är alltså två olika temperaturområden 
som åstadkomma bästa tillväxten hos öring, ett 
lägre och iett högre. Tidigare undersöknings
resultatet ha troligen åstadkommits genom att 
hänsyn icke tagits till årstid och andra av 
Brown påvisade faktorer. 
Tillväxten är ju summan av en rad olika fy

siologiska processer hos en fisk och alla dessa 
ha sitt särskilda temperaturberoende. Hur 
komplicerat det blir när man tränger in i en 
detaljerad analys framgår av nedanstående 
korta sammanfattningar, som enligt Brown 
gälla för öring. 

Öringens aptit är låg vid 5°, ökar hastigt 
mellan 7-8°, ökar sedan långsamt mellan 10 
och 18 ° och faller sedan hastigt mot noll. 

Öringens allmänna rörlighet och aktivitet är 
låg vid 5°, ökar sedan för att kulminera vid 
cirka 12°, varefter den åter faller. 

Ämnesomsättningen är mycket låg vid 5° 

ökar sedan parallellt med temperaturen och 
blir allt snabbare ju varmare det blir. 

Effektiviteten i utnyttjandet av näringen har 
ett maximum vid 8° och ett minimum vid 
10-15°. 

Ur praktisk synpunkt är det naturligtvis vik
tigt att veta vid vilken temperatur öringens 
tillväxt är bäst. När vi kommit längre med 
våra tråg och dammar kanske vi kunna reglera 
temperaturen och låta denna ligga vid den 
optimala tillväxttemperaturen. Redan nu kan 
dock sägas att våra laxöringvatten erbjuda sina 
öringar högst olika långa perioder av bästa 
tillväxttemperatur. I vårt klimat torde det 
lägre optimum vara det viktigaste, ty i naturen 
sammanfaller det oftast med de vårmånader. 
då tillväxtkapaciteten enligt den medfödda år
liga rytmen är bäst. I ett mer maritimt klimat, 
sådant som på de brittiska öarna, äro vatten
dragen om våren säkerligen under lång tid 
7-9° varma och detta medför då en mycket 
god tillväxt. Hos oss däremot passeras denna 
vattentemperatur senare och på ganska kort 
tid eftersom våra vattendrag, särskilt i Norr
land, uppvärmas mycket hastigt när våren väl 
definitivt kommit. 

Det förefaller mycket sannolikt att våra 
nordiska öringar har sin årliga medfödda till
växtrytm något förskjuten jämfört med de brit
tiska. I annat fall skulle det innebära att den 
med tanke på tillväxtkapaciteten bästa tiden 
sammanföll med den lägsta vattentemperatu
ren, vilket i så fall alltid skulle medföra att 
öringar i vår land aldrig kan uppvisa sådan 
maximal tillväxt som på de brittiska öarna. 

Som jag hoppas har framgått av detta refe
rat, ha fröken Browns undersökningar den 
största betydelse ur många praktiska synpunk
ter och äro ett utomordentligt viktigt bidrag 
till vår fortfarande dåliga kunskap om fiskar
nas biologi. När det nu ryktas att hon fortsät
ter sina undersökningar i Cambridge-labora
torierna, kan man kanske hoppas på framtida 
nya och värdefulla rön, vilka i så fall komma 
att vara mycket välkomna. Hennes undersök
ningar utgöra ett nytt bevis på den gamla san
ningen, att utan grundforskning kommer vi 
aldrig väsentligt framåt i vårt vetande och 
utan grundforskning blir det heller icke några 
värdefulla praktiska resultat. 
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Ett bevisande försök 
Av Harald Forslin 

edan för två år sedan presen
terades för läsarna av Tidskrift 
för Hushållningssällskapet och 
Skogsvårdsstyrelsen i Gävle
borgs län ett för trakten okänt 
fiskredskap, nämligen ett bot
tengarn för insjöar. Troligen 

läto sig de flesta fiskeintresserade läsarna av
skräckas av redskapets storlek, dryga anskaff
ningskostnad osv. Faktum är nämligen, att hit
tills endast ett sådant redskap anskaffats och 
provats inom länet. De erfarenheter, som vun
nits av detta redskaps användning, äro av så
dan art, att de förtjäna omnämnas och obser
veras. 

En fiskeriintresserad person i Gästrikland 
hade redan för mer än t io år sedan övervägt 
att anskaffa ett bottengarn, men hade till följd 
av bristande tid m. m. ej kunnat realisera sina 
planer härpå. Under senaste vinter började 
han emellertid på lediga stunder arbetet med 
tillverkningen av bottengarnet, och vid mid
sommartiden i år var r edskapet klart för im
pregnering och utsättning. 

Redskapet är 4 m djupt i »karet» eller »hu
vudet> , som motsvarar den inre förgården i 
en ryssja med två förgårdar. Längden från 
landarmens innerända till spetsen på ryssje
struten är ca 140 m. Maskstorleken varierar 

juli Gädda Gös Abborre 
kg kg kg 

1 2,5 3,5 8 
4 1 33 4 
7 3 10 
8 1,5 2 

10 0,8 10 0,1 
13 1 5 0,1 15 0,8 4 0,4 19 1,6 18 1 20 6 0,2 311 4,3 8 0,7 

S:a juli 16,5 99,5 14,5 
1 

Redskapet upptaget för torkning. 
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från ca 14 v/aln i landarmen till 18 v/aln i 
»karet». Ryssjestruten är i två avdelningar och 
så finmaskig, att såväl ål som diverse småfisk 
kan fångas. Hela redskapet har impregnerats 
med fiskgarnstjära, och denna impregnering 
har gjort det möjligt att ha redskapet stående 
på sin plats i sjön 3-4 veckor mellan tork
ningarna. Huruvida garnet tålt ännu langre 
perioder utan torkning kan ännu ej avgöras, 
men det förefaller troligt. 

Hela redskapet är utsatt på i bottnen ned
tryckta pålar av nyhuggen asp, som har ringa 
flytkraft och därför lätt låter sig placeras på 
lämpliga punkter. 

I princip skiljer sig bottengarnet från stor
ryssjan, som ju icke uppbäres av pålar, däri, 
att fisken ej behöver passera under ett »sva
jande» och tydligen irriterande »tak» av garn 
för att nå den punkt, där reträtten är avsku
ren. Ur bottengarnets kar, som saknar tak, har 
fisken ytterst svårt att komma annat än genom 
den öppning, som leder till struten, där den är 
definitivt instängd. 

Den 30 juni utsattes redskapet, och redan 
innan utsättningen var fullt klar anmälde sig 
den första fångsten, som bestod av ett större 
antal braxenflior, några gösar och abborrar. 
I fortsättningen blev fångsterna som nedan
stående fångstjournal utvisar. 

Al 
kg 

0,8 

0,8 

Mört 
kg 

10 
12 
1 

2 
1 
1 
1 
1,2 
6 

32,5 

Braxen och björkna 
antal kg 

404 30 
988 75 
353 60 
35 5 

235 30 
376 50 
157 15 
346 55 
190 30 
173 20 

3 257 370 

Aug. Gädda Gös Abborre Al Mört Braxen Björkna antal kg antal kg antal kg antal kg antal kg antal kg antal kg 
2 2 2 9 7 17 2 161 30 78 10 3 3 2 7 6 8 3 3,8 21 3 205 36 37 6 4 2 2 6 4 7 1 0,8 182 32 68 8 5 1 1 8 7 4 2 2,1 191 31 40 4 6 3 2 9 6 20 2 1,8 215 36 45 4 
7 6 7 6 5 4 0,4 130 18 10 1,5 

11 1 1 5 4 46 3 4,1 42 5,2 190 29 59 6 
12 9 7 1 0,9 52 6,5 13 1.6 
13 7 6 11 1 1,2 8 1,0 112 16,5 40 4 
15 1 1 9 7 18 3 3,6 11 1,1 171 31 29 3 
17 1 1 5 5 8 2 2,0 2 0,3 215 32 47 4 
20 4 3 11 8 89 4 3,6 38 5,0 152 24 31 3 
23 4 2,2 20 3 2,0 19 2,0 160 33 45 5 
25l 4 4,8 10 6,5 37 4 3,3 22 2,5 287 59 89 9,5 

S:a aug. 28 26,8 105 80,7 268 452 29 29,2 184 22,5 2 423 414,0 631 69,6 
1 Redskapet upptaget för torkning. 2 Uppskattad vikt. 

Härtill komma 256 smågösar ( under minimi
måttet), varav ett 50-tal överförts till en an
nan sjö och de övriga återsläppts. 

Som synes äro uppgifterna, särskilt för den 
första månaden, ofullständiga och lämna upp
lysning om fiskens medelvikt endast beträf
fande braxen och björkna, som här samman
räknats. Rroportionerna i fångsterna beträf
fande såväl antal som vikt för dessa fiskslag 
förefalla dock vara desamma som för augusti 
månad, för vilken tid de åtskilts i journalen. 
Anledningen till att ej såväl antal som vikt 
uppgivits för alla fiskslag är den, att vi från 
början endast tänkte kontrollera bottengarns
fiskets inverkan på förekomsten av skräpfisk 
(småbraxen och björkna i första hand). Då 
redskapet sattes så sent, att all fisk redan lekt, 
och resultatet för säsongen särskilt beträffande 
gädda ej alls kunde beräknas bli representa
tivt, uppsköts noggrannare kontroll av gädd
fång..sterna till kommande år, då vi räkna med 
att kunna börja fisket redan omedelbart efter 
islossningen. För att kunna kontrollera botten
garnsfiskets inverkan på fisktillväxten har nu 
insamling av fjällprov för åldersavläsning på
börjats, likaså märkning av framför.allt gös. 
Vi hoppas nu att på detta sätt få en hel rad 
upplysningar av värde. Fjällproven med därtill 
hörande anteckningar upplysa om fiskens till
växt före och efter en tids hårdare beskattning 
av beståndet, och märkningarna visa såväl till
växten som fiskens vandringar. 

Fångsterna, som hittills uppgå till samman
lagt 1223 kg, ha följande procentuella sam
mansättning räknat i vikt: 

Gädda 

3,5 % 

Gös Abborre Al 

14 % 6 % 2,5 % 

M .. t Braxen och 
or björkna 

4 % 70 % 

Vid närmare studium av dessa uppgifter 
märker man ej endast, att braxen och björkna 
äro de absolut dominerande fiskslagen, utan 
även att braxen (som under augusti månad 
både räknats och vägts) har en oerhört låg 
medelvikt, nämligen endast 0,17 kg. I fångster 
na har aldrig förekommit braxen med högre 
vikt än 0,8 kg. Detta måste anses vara mycket 
anmärkningsvärt, då man för något årtionde 
sedan ofta fångade braxen med en vikt av 
upp till 2 a 3 kg i sjön. En stor del av den i 
bottengarnet fångade braxen var behäftad med 
binnikemask ( Ligula). 

Som redan nämnts bör man kunna räkna 
med att bottengarnet, om det satts redan vid 
första öppet vatten, skulle ha givit helt andra 
fångster. När det i år utsattes, hade den bästa 
fisketiden redan gått förbi. Utöver vad som 
nu fångats, kunna vi visserligen räkna med 
en god gösfångstperiod, när vattnet blivit en 
smula avkylt, likaså böra även mörten och 
abborren visa sig i fångsterna mer än hittills, 
men av gädda, braxen och björkna kan man 
endast förutspå minskning under den återståen
de delen av fiskesäsongen. Huruvida ål finns 
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i sådan mängd i sjön, att tjänligt väder kan 

medföra ökade ålfångster, får framtiden utvisa. 
Trots att vi äro ber oende av ytterligare ett 

eller flera års fiskeresultat för att kunna be

döma bottengarnsfiskets inverkan på sjöns 

fiskbestånd. har redan den gångna fisketiden 
givit en del mycket viktiga upplysningar. Om 

vi se på uppgifterna för augusti månad, där 

saväl antal som vikt äro antecknade, finna vi, 

att fångsten, räknat i procent av totala antalet, 

har följande sammansättning: 

Gadda 
o.s C'.'l' 

Gös Abborre Al 
2.9 % 7,3 % 0.8 % 

Mört 
5,0% 

Braxen Björkna 
66,0 % 17,2 % 

Viktsiffrorna ha (bortsett från sitt värde för 

beräkning av medelvikt hos de olika fisksJa

gen) sitt största värde för en direkt ekonomisk 

beYäkning av fisket. Från fiskevårdssynpunkt 

ha vi givetvis största glädjen av uppgift om 

antalet fångade fiskar för att kunna bilda oss 

en uppfattning om tillståndet i :våra fiske
vatten. 

I detta fall synes man kunna påstå, att pro
portionen mellan de olika fiskslagen icke alls 

är den önskade. Om man till nyttofisken i 

fångsterna räknar halva antalet abborrar ( cirka 

hälften voro ej av matnyttig storlek), utgör 
antalet matnyttig fisk i fångsterna endast nå

got mer än 8 %. Om de återstående 92 procen
ten vore sådan fisk, som kunde tjänstgöra som 

föda för nyttofisken, skulle förhållandet ju 
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icke vara så alldeles förryckt, men när 9/10 

av sjöns fiskbestånd är direkt onyttigt, för att 

ej säga skadligt, då måste man inse behovet 

av en upprensning i fiskevattnen. 

Vad vi alltså hittills i fiskevårdshänseende 

vunnit efter några veckors användning av ett 

bottengarn är i första hand: 
1) En välbehövlig, kraftig beskattning av en 

sjös skräpfiskbestånd. 

2) Möjlighet att bedöma proportionerna i 

fiskbeståndssammansättningen, vilka erfaren

heter sedan böra kunna vägleda oss i fiske

vårdsarbetet. 
Vad vi sedan främst vänta av bottengarns

fisket i fortsättningen är: 

1) Att bortfiskningen av ogräsfisk m edför 

ökade möjligheter till en lyckad gäddlek. 

2) Att t. ex. braxenbestånden, som nu på de 

flesta håll äro helt värdelösa, genom det redu

cerade antalet individer komma att tillförsäk

ras näring i tillräcklig mängd för att bli stor

vuxna och alltså matnyttiga. 
I fortsättnin;gen kommer en noggrannare 

kontroll av fångsterna att utföras, och vi ha 

anledning hoppas, att resultatet av detta fiske 

skall verksamt bidraga till att skingra osäker

heten i vårt fiskevårdsarbete. En sak torde man 

redan kunna betrakta som säker, nämligen att 

ett eller flera bottengarn i varje större sjö 

~nom länet skulle vara till mycket stor nytta 

för fiskevården. 

Kris over kusten 
Bristen på strömming jagar fiskare i land, 

men man tror på bättre tider 

N
ej, nu får det vara nog. Hela 
sommaren och hösten har jag 
fått vara med o~ att dra svart
skötar, och i natt som var fick 
jag nöja mig med 45 strömmin
gar. Det kan man inte föda 
hustru och barn på, så därför 
lägger jag opp och börjar ar
beta på landbacken i stället. 

Men det är första gången jag behövt överge 
sjön för ett annat jobb. I alla år, vinter och 
sommar, har jag kunnat försörja mig på fiske. 
Men nu är det som sagt stopp ... 

Det är fiskaren Algot Lundgren i Gårdskärs 
fiskehamn som berättar. Han är bara en av de 
många SJm detta år måst överge den fäderne
ärvda gärningen och söka sig arbete vid indu
strin i Skutskär. I det längsta har man hållit 
ut, ty man överger inte gärna sjön, men när 
strömmingen envisas att hålla sig undan, finns 
inget annat val. 

Det är emellertid inte med lätt hjärta fiska
ren hissar upp båten i länningen och vänder 
havet ryggen. Det är i alla fall något visst med 
sjölivet. Vetskapen om att man är fri, att man 
råder sig själv, är faktiskt värd en och femti 
- som man brukar säga. Annat blir det, när 
man kommer till en fabrik och kanske får stå 
vid en sågram eller en sodaugn dagarna i ända. 
Men dylika reflexioner måste man skjuta åt 
sidan, när ekonomin står på spel. 

Det fanns en tid då fiskaren älskade att 
kalla sig moder Sveas styvbarn. Statsmakter
na hade då ännu inte fått upp ögonen för fiske
näringens nödvändighet och dess betydelse för 
folkhushållet. Det kom emellertid tider, när 
staten trädde hjälpande emellan både när det 
gällde lån till fiskeutrustning och byggandet av 
nya fiskehamnar. Gårdskärs fiskehamn, som ti
digare hade ett trångt inlopp, som under mörka 
och stormiga höstnätter var farligt att passera, 
fick hela hamnen uppmuddrad åren 1924-1925. 
F. polismannen Lars August Sundborn var en 
av initiativtagarna till detta arbete. Han var 
under flera decennier aktiv strömmingsfiskare 
och visste vad som behövdes när den nya fiske
hamnen kom på tal. En bred ränna muddrades 
upp från havsbandet in till sjöbodarna - en 
sträcka på åtskilliga hundra meter. På den 

yttersta udden ut mot havet hade man sedan 
långt tillbaka en primitiv fyr, bestående av en 
tr äställning, i vilken man under de mörka nät
terna hängde upp en lykta. Fiskarna, som med 
sina motorbåtar började söka sig allt längre ut 
i Bottenhavet, förlorade snart kontakten med 
det svaga ljuset på hemstranden. Det dröjde nu 
inte länge förrän man fick glädja sig åt en mo
dern agafyr, som, utom att den var god led
stjärna, varnade för de farliga grunden. 

Strömmingsfiskarnas levnadsomständigheter 
förbättrades avsevärt, sedan de sammanslöt sig 
i föreningar och centralförbund. Men det var 
inte något lätt arbete att övertyga de i många 
fall konservativa fiskargubbarna om nödvän
digheten av organisationer. :i>De har gått i min 
tid utan föreningar så går de väl i framtiden 
också», hörde till de vanliga invändningarna. 
Det visade sig emellertid snart, att organisatio
nen blev till stor nytta. Tidigare hade priserna 
på varan godtyckligt bestämts av de privata 
fiskhandlarna. Under de s. k. lekströmmingsti
derna fick fiskarna slumpa bort fångsterna för 
rakt ingenting eller också tömma den tillbaka 

sjön. Centralförbunden med sina fasta för-

Så här ska det se ut. 
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.:älJning ställen hade större möjlig~eter att, ~i
stribuera varan ut i dda kretsar, Ja, man gick 
t. o. m. in för export. 

0 
• •• 

ret 1942 ,·ar en verklig guldalder i s:rom-
ming fi kets historia. Då var köttbristen _sa s_~or 
i landet. att folket stod i långa köer vid for
säljning • ställena. Ja, det var vanligt, att fo~k 
for långa vägar till fiskehamnarn: och stod v1~ 
sjöbodarna och väntade tills hatarna kom 1 
land. Fångsterna ,-ar vid denna tid synnerligen 
rikliaa. och man brukade skämtsamt påstå, att 
fi;ka;~a gjorde bucklor i banktaken med sina 
besparingar. Detta lyckoår hade det goda med 
.:i~. att många fiskare kunde bygga om sina 
5jöbodar och boningshus samt förnya utrust
n· gen. Detta var nödvändigt efter de tidigare 
arens ihållande »snålfiske». Man kunde vid 
denna tid spåra en våldsam flykt till fiskelä
~ 1a. t) där vinkade de goda förtjänsterna -
• tminstone för en tid. 

et senaste årets katastrofala nedgång i 
f gstresultaten har givit upphov till vidlyf
• .ga cii kussioner. Håller strömmingen på att 
"·r.svmna irån .rusten, eller är fiskarten över
.u -ud .aget stadd i utdöende? Det är allvar-

liga frågor, och de kräver svar. Statens under
sökningsfartyg Eystrasalt har för att få någon 
klarhet i saken gjort undersökningar med eko
lod vid de kända fiskeplatserna efter ostkus
ten. Undersökningarna gav vid handen att det 
fanns strömming på en del platser i Bottenha
vet, men stimmen gick djupt och var knappast 
åtkomliga med vanliga fiskemetoder. Fiskarna 
själva har sina egna teorier angående ström
mingens beteende detta år, och de är fullt tro
värdiga. När vinden blåser in mot land, samlas 
det varma ytvattnet vid kusten. I detta » blask» 
trivs inte strömmingen, och därför söker den 
sig ut till de svala »höljorna» i stora havet. Där 
går den säker åtminstone för fiskarnas skötar. 
Nu har man emellertid på nytt tagit upp frå
gan om trålfiske på strömming. Dylikt har t1di
gare varit påtänkt men har ej praktiserats i nå
gon större omfattning, ty man släpper inte gär
na de gamla fångstmetoderna. Frågan är, om 
man inte med nuvarande båtutrustning skulle 
kunna bedriva trålfiske även efter ostkusten. 
Under nuvarande förhållanden ser det ut, som 
om denna omläggning av fiskemetoden vore 
den enda lösningen. Aron H. 

Vattendragsinventering 
Ur en högermotion av hrr Manner

skantz och Arrhen i första samt hrr 
Magnusson i Skövde och Håstad i andra 
kammaren. 

I vårt land finnes ca 350 rinnande vattendrag med 
en ~ anlagd längd av omkring 7 000 km, vilka ge
nom Sitt utflöde äro anslutna till havet och ur denna 
synpunkt synnerligen lämpade såsom uppehållsorter 
och lekplatser för laxfisk men till mer än 9/10 ligga 
helt outnyttjade för produktion av lax och havs
laxoring. 
. Sveriges vattendrag har under gångna tider hört 

till Europas förnämsta laxförande vatten. Under de 
senaste decennierna har genom oförstånd och bris
tande intresse vid utbyggnad av industrier och kraft
verk e~e~ertid de ädlare fisksorterna, dvs. lax och 
~\-slaxonng. mer eller mindre fullkomligt utrotats 
1 d~ . flesta av landets vattensystem. En omfattande 
rev1Sion av de i många avseenden ineffektiva lagar 
~m regl~ra f~sket i våra vattendrag, borde därfö; 
. mma_ till ~d. _En dylik åtgärd, vars resultat på 
mtet VIS behovde mnebära en motverkan av vatten
=ens ekonomiska utnyttjande för industrier och 
k t~~rksanläggni_-igar, skulle på lång sikt vara myc-

et __ var~~ful~ ur folkhushåll.ningssynpunkt. 
F_orutsättningen för att en sålunda önskvärd restau~::l~:av~ lands -~iskeva~en skall ge önskade, 

sultat ar, att en mgående inventering 
~: vattnen ~~ast ko~~r till _stånd samt att bruk
F - '!{la.ner darefter upplaggas for varje vattensystem 
clior g= ett ?Ylikt förarbete möjliggöres den nö: 

ga a strenngen av fiskevattnen. Under nu-
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varande förhållanden finns det helt enkelt inte möj
ligheter att rationellt bruka landets för fiskodling 
lämpliga vattendrag. Fiskerättsdelägarna måste i detta 
syfte först genom en administration erhålla sådant 
stöd, att deras arbete och kostnader för fiskodling 
lagligen kan skyddas. Därefter bör, efter mönster av 
Svenska lax- och laxöringföreningens undersökningar, 
kunna åstadkommas en ekonomiskt bärande fisk
odling i ett flertal av de nu improduktiva vatten
dragen. 

Såväl ur ekonomiska som ur allmänna folkhushåll
ningssynpunkter måste man tillskriva ett rationellt 
utnyttjande av våra rinnande vattendrag stor bety
delse. Det kan icke längre anses stå i överensstäm
melse med sund hushållning att stora vattensystern, 
vilka äro utomordentligt lämpade för bärande fisk
odling, få ligga helt outnyttjade. 

Med stöd av det ovan anförda hemställes därför, 
att riksdagen i skrivelse till Kungl. Maj:t måtte 

begära, att Kungl. Maj :t uppdrager åt lantbruks
styrelsen att företaga en fullständig inventering a~ 
landets rinnande vattendrag såsom en första åtgärd_ 1 

avsikt att skapa ökade möjligheter för produktlV 
fiskodling samt att därefter upplägga bruknings
planer för alla odlingsdugliga vattensystem. 

Stockholm den 24 jan. 1948 

Kan en motion skaffa fram medel för det angivna 
och angelägna önskemålet under denna den hänsyns
lösa besparingens riksdag då är undrens tid icke 
förbi. ' 

Red. 

Fiskförgiftning och militär kost 
Rubrikens ordsammanställning är icke så 

skrämmande som det kan se ut. Det är alls 
icke fråga om matföngiftningsfall hos militärer. 
Icke heller rör det sig om förgiftade fiskiar. 
Enda sambandet mellan fiskförgiftningen och 
den militära kosten är i detta fall att bådadera 
avhandlas i decemberhäftet 1947 av »Svensk 
Fiskhandel», organ för Svenska Fiskhandels
förbundet. 

Med. dr Sven Lundberg redogör här för fall 
av en rosliknande sjukdom, kallad erysipeloid, 
behandlade vid Stigbergspolikliniken i Göte
borg belägen nära fiskhamnen. Genom någon 
mindre skada i huden inkommer ett smittämne 
som förorsakar en blåröd-röd inflamm,aition, 
vilken lätt sprider sig men i regel utan feber 
småningom försvinner dock stundom med re
cidiv. Vid lokal behandling med antiseptica har 
medelvårdtiden uppgått till ca 22 dagar; sedan 
dessutom även penicillin ,givits har den sjunkit 
till ca 14 dagar. Av 174 :fall under senaste tre
årsperiod äro 99 fiskarbetare och 46 betecknade 
»hushåll och restauranb>. Bland de förra iakt
tages, ehuru blott hos de manliga arbetarna, en 
anhopning av fallen till månaderna juli-sept. 
Författaren vill sätta detta i samband med den 
till denna period koncentrerade tillförseln av 
tonfisk, vilkens besvär liga styckning faller på 
de manliga arbetarnas lott. Fallen i hushåll och 
restJaiurant äro nästan uteslutande kvinnliga och 
starkt koncentrerade till januari. »Det torde 
vara fastslaget att dessa komma från lutfis
ken.» - Som skyddsanordningar föreslås upp
repade tvättningar med lämplig,en kloramin
lösning. 

Under rubriken »Fiskens ställning i den mi
litära kosten» återgives en tabell från en av 
professor Katz i Stockholm utförd undersök
ning över de inkallades inställning till olika 
maträtter publicerad i Den svenska markna
den nr 1 1947. Tabellen är så uppställd, att 
44 maträtter graderats dels efter som de äro 
omtyckta, dels efter som de äro motbjudande. 
Köttbullar leda överlägset, de äro mest om
tyckta och minst motbjudande. Som god tvåa 
kommer köttfärs. Vad fiskrätterna beträffar är 
resultatet dessvärre icke överraskande för den 
som likt anm. själv legat inkallad. Alla 12 fisk
rätterna tillhöra den mest motbjudande hälf
ten och nr 1-8 i denna äckeltävlan äro: fisk-

soppa, fiskgratin, fiskstuvning, sillpudding, sill
bullar, kall inkokt fisk, kokt varm fisk och 
stekt sill med gröna ärter. Stekt sill med löksås 
är populäraste fiskrätten; man tar nog inte fel 
om detta får räknas löken till förtjänst. 

Nu framhålles det med all rätt att det mili
tära köket icke har möjlighet att göra fisken 
rättvisa. Detta må vara sant, men hur många, 
påpekas det, ha icke fått sin inställning till mat 
präglad av några års bered.skapstjänstgöring. 
Visserligen blott män, men vägen till mannens 
hjärta går ju genom magen, som då icke gärna 
fylles med fisk. 

Även har impopulariteten hos skolfrukostar
nas fiskrätter nyligen omvittnats i dagspressen 
i Stockholm. 

Här framdragna förhållanden äro för fiskeri
näringen i dess helhet en ytterligt allvarlig 
företeelse. Så länge huvudfrågan är: hur skall 
vi få avsättning för landets totala fiskfångst, 
så länge kommer en motsättning mellan det 
mera industrialiserade kustfisket - och inom 
detta - och det mera ~hemslöjdsmässiga in
sjöfisket att bestå, där den svagare blir tryckt. 
Vore däremot problemet det motsatta: hur 
skall vi kunna skaffa fram tillräckliga mängder 
fisk, då skulle den hämmande konkurrensen 
försvinna, sötvattensfisket vinna välförtjänt 
uppskattning och vikten av en rationell fiske
vård bli så uppenbar, att till och med stats
makterna, inseende att den vore förenlig med 
god ekonomi, skulle kunna ge den möjligheter 
att göm sin insats. 

Avsättningen måste alltså ökas. Fisk måste 
bli en populär rätt. Att den har förutsättningar 
härför veta vi. Det gäller att ta dem tillvara. 
att leverera förstklassig vara, vare sig färsk 
eller beredd, överallt, att propagera för den 
rätta tillagningen icke bara i hemmen utan 
även på de inrättningar där det kommenderas: 
» Uppställning till mat!~ 

Med risk att försvaga detta avslutande kom
mando måste jag också framhålla, att proble
met inte bara gäller matfiskens avsättning; väl 
så viktigt är det att finna avsättningsområden 
för mindervärdig fisk till höjande av insjöfis
kets lönsamhet och för återinförandet av en 
sundare beskattning av våra fisktillgångar. 

Red. 
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Inför den nya 

För den som tar vad årstiden bjuder och 
använder de redskap, som passar för tillfället, 
finns det alltid möjlighet både till avkoppling 

0 h till fi k som omväxling i dieten. Men för 
det to4'a 11ertalet fiskare i våra trakter sam
manfaller fiskesäsongen med den tid, då sjö
arm är isfria. Inför den kommande fiske
~äsongen kan det därför vara skäl att erinra 
om att vi bör fiska med en smula kultur. Det 
finns väl ingen, som tror, att gällande föreskrif
ter om rnaskstorlekar , förbud under lektiden 
osv. är till av ren kitslighet mot den fiskande 
allmänheten. Varför kan vi då inte allesammans 
komma överens om att kväsa den personliga 

inningslystnaden och rätta oss efter föreskrif
terna för fiskens skydd? Om några år finge vi 
skörda frukterna i form av en mångfaldigt 
rikare fi.sktillgång. Och om vi kunde komma så 
Iångt. att våra fiskevattens produktionsförmåga 

erkh'2;en utnyttjades r ationellt, så skulle ingen 
behöva komma tomhänt från en fisketur. -
. [en om vi lägger en smula band på vår lusta 
beträffande den ädlare fisken, så skall vi inte 
gömma bort ogräsfisken. Där denna förekom
mer allt för rikligt, bör den kraftigt decimeras 
för att åstadkomma bättre balans i fiskevattnet. 

Men det går att fiska tämligen okultiverat 
även inom fiskerilagarnas ram. Häromdagen 
var jag ute och pimplade abborre och kom att 
dela intresset mellan abborrarna och en stake 
i isen ett 20- tal meter från land. För två måna
der sedan hade en person haft ståndkrokar för 
lake på platsen, och då den bålde fiskaren inte 
h~t sig om att ta upp staken, ansåg jag det 
modan värt att ta bort den, så att den inte 
under sommaren skulle fastna i nät och andra 
redsk~?- ~ag ~og en isbill och började hugga, 
?ch nar Jag fatt hål på den nära metertjocka 
i~en_ och drog upp staken, så var den mycket 
riktigt som jag förmodat försedd med en stånd
~ok o~h på kroken satt en - levande lake 
mte mmtlre än 72 cm lång. Men det var det 
~~st utmärglade jag sett i fiskväg, och det är 
~ara" n~~ ofattbart, att den kunnat hålla sig vid 
liv ~a l-;nge. Allra minst 6-7 veckor hade den 
:~:1t pa -~roken. Man får nämligen räkna med 

nattslandelarverna, som finnas rikligt i sjön 
r~da;: efter en_ vecka helt skulle ha ätit upp det 
plaka o~~nen liggande betet, och hur glupsk 

en an .. • • d 
en tom k a~ sa gar en knappast och slukar 

ro • - Nog är väl fiskens smärtsinne 
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fiskesäsongen 

enligt forskarnas rön och de iakttagelser, som 
varje vaken fiskare kunnat ,göra, väsentligt 
mindre utvecklat än hos människan, men män
niskan skall väl i alla fall inte bära sig mer än 
fäaktigt åt mot fisken för det. Och hur många 
gånger har det inte hänt, att fiskar dragit iväg 
med saxar och ståndkrokar på grund av slar
vigt utförda knutar, ruttna revar och liknande 
orsaker. För att inte tala om de fall, där gäd
dan vintertid huggit på sax och farit sin kos 
med käppen, vari saxen fastknutits. I sådam 
fall har vederbörande fiskare inte ansett det 
mödan värt att förankra käppen ordentligt i 
hålet och litat på att detta skulle frysa till. 
Men hugget har tydlig,en kommit för tidigt. Till 
alla, som fiska med ståndkrok, sax eller lik
nande redskap, skulle jag vilja rikta en uppma
ning att se till, att Ni använder don, som hål
ler både i materialet och i knutarna och att 
redskapen sättes ut på ett förnuft~gt sätt och 
vittjas minst en gång varj,e dag. 

Men det finns också »mjärdfiskare», som 
skulle behöva lite uppryckning. Dom sätter ut 
mjärdarna i sjön, glömmer bort dem ett par 
veckor, och när dom äntligen bekvämar sig att 
vittja, så har en stor del av den fisk, som gått 
in i mjärdarna, kilat fast i maskorna, dött och 
kommit i förruttnelse. De öv,erlevande fiskarna 
har sökt sig ut från den giftiga omgivningen, 
och hela tillställningen sprider en stank, som 
skulle få den mest garvade att blekna. Och så 
klagar dom på att dom inte får fisk ... Nej, 
herrar och damer mjärdfiskare, vittja varannan 
dag, så blir säkert resultatet bättre, och sätt 
ordentliga vakare på redskapen - dom är 
oändligt mycket lättare att hitta igen då, än 
när Ni saknar vakare och har glömt bort 1and
märkena. Och när Ni tar upp mjärdarna ur 
sjön, så lämna dom inte på stranden hur som 
helst. Kan Ni inte genast forsla hem och för
vara dom inomhus, så risa igen ingångarna 
ordentligt eller lämna uttömningsluckan fullt 
öppen, så att småfåglar och andra djur antingen 
helt utestängs eller också har möjlighet att leta 
sig ut, om dom krånglat sig in. Ståltrådsmjär
dar kan vara riktiga dödsfällor för småfåglarn3, 

och det har också hänt att större fågel, bar~ 
ungar och till och med ekorrar tagit sig in 1 

vårdslöst lämnade mjärdar och fått svälta ihjäl. 
Så'nt vittnar inte precis om någon stön·e kul
tur från människans sida. 

Ja, nu är det väl tillräckligt många, som retat 
upp sig mot min enkla person för den här 
~ånge~, men om ilskan bara blir tillräckligt 
mtens1v, kan det hända, att utmattningen 
efteråt manar till eftertanke och då vore ju 
syftet med skriveriet i viss mån vunnet. Och 
kanske jag rentav får berömma Er en annan 
gång för att Ni skött Er bra. - Och Ni som 
lider av den ytterst farliga sjukdomen delirium 
piscatorium i så långt framskridet stadium att 
Ni blivit rovfiskare, för Er finns det hop~ att 
rädda både livet och anseendet, om Ni härefter 
inriktar Ert fiskeintresse på de övertaliga 
bestånden av mört, tusenbrödersabborre och 
annan skräpfisk, som finns lite överallt. 

Så är att notera det nya statliga »verket», 
som är under vardande, Fiskeristyrelsen. Me
ning,en med utbrytningen ur Lantbruksstyrel
sen och bildandet av ett eget verk för fisket är 
otvivelaktigt att öka effektiviteten. Och att de 
lokala fiskerinämnderna skulle lyda direkt 
under Fiskeristyrelsen är ju s. a. s. en genväg, 
som åtminstone teoretiskt borde leda till en 
snabbare behandling av ärendena. Men om 
teorien står sig i praktiken, får framtiden ut
visa. Risk finns ju också för att det nya verket 
kan bli en ytterligare utbyggnad av Krångel
Sverige. Än är det i varje fall för tidigt att 
uttala sig vare sig berömmande eller vanvör
digt. Effektiviteten torde väl ytterst bero på 
vilka ekonomiska resurser, som komma att stå 
till verkets förfogande - kanske mest på om 
chefen blir en inom gebitet verkligt kunnig och 
intresserad person, eller om chefsposten uteslu
tande blir födkrok för någon på andra områden 
mer eller mindre framgångsrik pappersprass
larbyråkrat, vars fiskekunnande inte sträcker 
sig så långt, att han skiljer mellan en mört och 
en simpa. 

Coregonus 

D ah r, E. 1947. Biologiska studier över siken, Core
gonus lavaretus Linne, vid mellansvenska öster
sjökusten. Meddel. unders. försöksanst. sötvattens
fisket 28:1-79, 2:- kr. 

Dr Dahr har nu framlagt resultaten av några års 
studier av kustsiken, huvudsakligast från Upplands 
norra skärgård. Tillväxten har studerats på fjällen, 
varvid dock tillbakaräkningar enligt Dahl-Leas metod 

Skrämselanordning vid 
laxfiske 

Bilden visar en del av ett laxfiske, åt
minstone på sätt och vis. För att kunna fiska 
lax över så stor del av en älv som möjligt 
utan att ändå komma i konflikt med bestäm
melserna om fiskeådra har man nämligen på 
sina håll förlängt de fasta laxfiskena med alle
handa anordningar, som avsett att skrämma 
fisken in i redskapen. I allmänhet har man 
använt t. ex. vita takspån, fastgjorda vid en 
wire e. d. så att de stått och vajat i vattnet, 
men i detta fall har man visat större uppfin
ningsrikedom och utanför fisket placerat en 
säl, gjord av trä och målad i naturliga färger 
och med skrävlingar av gamla galoscher. Av 
rädsla för denna sin ärkefiende borde laxen, 
har man tydligen ansett, vika åt sidan och gå 
in i fisket. E. M. 

icke företagits, eftersom de anses vara osäkra. Me
dellängden vid 3 år är enligt undersökningsmaterialet 
26 cm, vid 4:e t. o. m. 10:e levnadsårets slut resp. 30, 
37, 39, 43, 45, 48 och 51 cm. Tillväxten synes i stort sett 
överensstämma med tidigare undersökningars resul
tat, varvid den nu undersökta sikpopulationen växer 
bättre än Bottenvikens, ungefär lika med Hjälmarens 
och något sämre än finska bestånd i Bottenhavet. 
Frågan om urvalet vid olika fångstredskap och till-
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växtstudiernas osäkerhet som följd härav diskuteras 
in;aende och belysas med g?da exempel. det under-

1\fö ·liaheterna att matematiskt uttrycka 11-
sö~taJ ;ikbestandets tillväxt ha provats och ~et a ·g - .. ... ekommande formlerna ha alla visa si 
ma1ma:U:~e bra. Bästa överensstämmelsen nås med 
~v prof. Gaston Backman i Lund u:ider se~are 
år framlacrda tilh-äxtformlerna. Av bestaende vard~ 
är att de~ tillväxtformler samlats ur litteraturen oc 
kritiskt c:1iskuterats. 

I motsats till den tyske sikforskar~n Wagler~ upp-
gifter, påvisas att den här und:rs?kta _uppl~dska 
sikpopulationen uppvisar största arhga viktoknmgen 
först mellan 7-12 års ålder. 

Sikens könskvot torde vara normal. S:'.11-·k övervikt 
på hanar kunna visserligen visrn fångstsasonger :1pp
visa. men detta beror sannolikt på h~arnas anyo 
dokumenterade vana att tidigare upP:50~.a lekplat
serna och att stanna där under längre tid an honorr.ia 
cröra Ett intensivt lekfiske kan därför ge upphov till 
~-acr. övervikt för honorna i de äldre åldersgrupperna. 
. å;.a hanar bli lekmogna redan som 2-årin~ar, ~ler
talet som 3-åringar medan honorna leka for forsta 
crången som 3-åringar eller äldre. Medel~torleken hos 
lekande hanar blir som följd härav mindre än honor-
nas. Könen torde dock växa lika snabbt. . 

Först vid genomsnittligt 35 cms storlek kvarhall:s 
•iken i de på området gängse fiskredskapen; den ar 
då 4-5 år gammal. Härefter beskattas beståndet på 
sådant ~ätt att totala avgången från ett år till nästa 
up-rgår till 50 ~- Fisket är till huvudsaklig del base
rat på fångst av 5-6 år gamla fiskar, vilka alltså lekt 
flera gånger. Detta synes vara orsaken till att bestån
det - trots intensivt fiske - icke minskar. 

Ovanligt framgångsrika ha förf:s märkningtlörsök 
varit. Av 393 märkta ex. återfångades sålunda ej 

mindre än 158 st. dvs. 40 %. Vandrin~arna __ ~oro av i 
stort sett begränsad natur så att skilda f1ardar och 
skärgårdsområden synas ha egna bestånd, som besöka 
där belägna lekplatser och under mellantiderna sprida 
sig radiärt åt skilda håll. Viss konta~d m~llan de 
olika bestånden äger dock rum och isoleringen är 
ingalunda fullständig, vilket ju också framgår av 
att skilda r~er icke utvecklats. 

De märkta sikarnas tillväxt har järnförts med nor
malbeståndets. Det framgår därvid att starka skäl 
tala för att viss nedsättning i kondition och tillväxt 
ägt rum hos de märkta exemplaren. Stora indivi_du~~la 
olikheter föreligga dock, några ex. synas ha tillvaxt 
helt normalt. Denna analys av skillnaden mellan 
märkta och omärkta djur har förvisso sin stora 
aktualitet för åtskilliga andra undersökningar och 
tolkningen av äldre undersökning~resu~~at. . . 

I ett principiellt såväl som praktiskt sardeles viktigt 
kapitel analyserar förf. skarpsinnigt frå~orna röra~de 
beståndstäthet, exploatering och naturlig mortalitet. 
Fångstri~ken för de märkta sik_~~a är 28 % och f?r 
de omärkta 33 %. Naturliga dodhgheten uppgår till 
17 %. Förf. beräknar den centrala beskattningskvoten, 
dvs. antalet fångade fiskar av medelantalet inom o~
rådet befintliga levande djur i fångstbar storlek, till 
46 %. Fångststatistiken medger därefter beräkning ~v 
medelbeståndet fångstbara sikar inom området till 
150 000 exemplar, dvs. 1,9 pr hektar. 

Den omsorgsfulla statistiska behandlingen av vunna 
fakta och de ytterligt försiktigt formulerade konklu
sionerna göra detta arbete till ett föredöme för kom
mande fiskeribiologiska utredningar. Det har blott ett 
fel - att det ej skrivits direkt på främmande språk 
för den större utlandspubliken, varvid de viktigare 
resultaten kunde ha sammanfattats på svenska. 

G. Svärdson 

K nu d L a r s e n, 1947. Krebsebogen, Krebsens 
Naturhistorie. Krebseavl og Krebsefiskeri med et 
Tillceg om Krebsens Anvendelse i Husholdningen 
av Rigmor Larsen. J. Fr. Clausens Forlag, KSiSben
havn. 69 s. 

en svensk läsare är det så smått en chock att erfara 
att kräftpesten även kan vara en bakteriesjukdorn å 
vi ha nog i vår nationellt betonade oskuld t~?tt ~t 
svampen som enda sjuk.domsframkallare. Darem 
framstår nog vår pestsituation lite för gynnsarn;u
varje år rapporteras alltid några nya fall i ett er 
flera vattendrag - och enligt i varje fall officie~l UPP: 
fattning är det för tidigt att sätta ut kräftor i pe

st
_ 

härjade vatten redan 1-2 år efter pestens uPP 

I föreliggande arbete om kräftan har den kände 
danske fiskeribiologen Knud Larsen på ett för alla 
tillg~gligt sätt lagt fram en sammanfattning av den 
v~1ga kräftans biologi och odling m. m. med ut
gangspunkt från danska förhållanden. Efter kräftpes
~ens härjningar i Danmark har kräftan uppenbarligen 
17_ke åt~rhärntat sig och boken avser att draga en lans 
for kr~ återinförande på dess rättmätiga plats 
bl~~ sotvattensfiskets fångstföremål. 

~läkts~psf~rhållande, byggnad och levnadssätt 
skildras m~aend:. Kannibalism, utövad av gamla 
hanar, uppgives sasom orsak till ett angivet överskott 
P~ hanar; ännu icke publicerade svenska undersök-
1:llgar -~~as dock visa, att det snarast är honor som 
fiskas 1 overskott utom under rombämingstiden. För 
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hörande. . vi 
Bortsett från dylik utsättning i fria vatten .. h~cke 

knappast kräftodling i Sverige, men därme~. areluua 
sagt att icke detta arbetes sakkunniga och vartunna 
rekommendationer i den vägen på vissa håll 
vinna efterföljd. . J1l· 

Den alldeles särskilda atmosfär som i Sv~71g; :na 
ger kräftan, hennes fångst och förtärande b?,rf"~jänl 
förskaffa )>Krebsebogen» en stor och val 

0 

skara läsare även hos oss. 

Fiskeristudier 1 Holland 
Forts. fr. föreg. nr.1 

N ederlandsche Heide 
Måndagen den 24 november besöktes Neder

landsche Heide Maatschappij, Hoofdafdeeling, 
Zoetwatervisscherij, Arnhem (här förkortat till 
Heide), där gruppen mottogs av fiskeritekniske 
ledaren A. J. L. Looyen. Efter ankomsten till 
Arnhem besågs först Heides administrations
byggnad, museum m. m., varefter besök gjordes 
på dess fiskodlingsanstalt i närheten av Arn
hem, där även ett välordnat akvarium var an
ordnat. Akvariet är dock endast besatt under 
vintern. Den fisk, som är föremål för odling på 
denna plats, är till övervägande delen pryd
nadsfisk (guldkarpar) samt laxöring. Här mötte 
vi för första gången cementerade munkar och 
cementerade såväl till- som avlopp från dam
marna. Kläckning av andra fiskarter förekom
mer ehuru i mindre skala. 

Ett kort besök gjordes även på Heides djur
gårdar, en detalj i Heides organisation, där upp
födning av rådjur sker. 

Senare på dagen avlades besök på bindfa
briken i Apeldoon, där gruppen under ledning 
av fabrikens disponent fick bese tillverkningen 
av fisknät, alltifrån råmaterialets (bomull, lin
ne m. m.) ankomst till fabriken till den färdiga 
produktens utsändning till rekvirenterna. Fa
briken är leverantör till 22 länder. Färden till 
och från fabriken skedde i bilar, ställda till för
fogande av Heide. 

Heides organisation är grundad på den prin
cipen att alla tänkbara beställningar inom lan
det skall kunna tillfredsställas. Om man alltså 
vill beställa en lantgård i fullt färdigt skick, 
ett nyplanterat skogsområde, en fiskodling, en 
handelsträdgård m. m., kan man vända sig till 
Heide och saken ordnas mot cirka 6 proc. i 
provision av anläggningsvärdet. Beställning på 
fruktträd för 5 milj. gulden har förekommit. 
Själva huvudorganisationen, alltså Heide, be
står av 70 underavdelningar, varav en avdel-

1 I studiere~an deltog även fiskaren E. Gustafsson, 
Korsudden, Svartsjö, vilket av förbiseende ej kom att 
nämnas i föreg. nr. 

ning för fisket, och som verkställande ledamot 
finns en sekreterare A. Brink, som till sitt för
fogande närmast har en teknisk ledare, förut 
nämnde herr Looyen. Inom denna avdelning 
finns vidare en styrelse bestående av 9 yTkes
fiskare och en sportfiskare och till denna av
delning inom Heide äro sedan fiskets utövare 
anslutna. Dock icke 100-procentigt. Från bör
jan har ett visst samarbete varit rådande mel
lan de statliga myndigheterna och Heide, men 
nu utgör Heide en självständig enhet med själv
ständig förvaltning. Såsom organ för fisket ut
gives en tidskrift kallad Onze Zoetwater Vis
scherij. 

Andra dagen, tisdagen den 25 november, av
lades besök vid fiskodlingar i Falkenvald, där 
såväl dammområde som kläckningsanstalten be
sågs. Området består av 200 hektar såväl 
större som mindre dammar. Genomgående äro 
dammvallarna byggda av torv och med cement
munkar i samtliga. Produktionen inom detta 
område rör sig omkring 100 tusen tvåsomriga 
och 20 tusen tresomriga karpar. Vi hade till
fälle att bese utfiskningen av ett av de större 

Försäljning av kryddade fiskprodukter i Amsterdam. 
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områdena. Det beräknades innehålla 8 000 kg 
karp. Transporten av fisken till uppsamlings
dammarna skedde medelst bassängförsedda tral
lor på decauyilleräls, varefter transporten sker 
vidare med tank-vagnar till bestämmelseorter
na. Hela produktionen är baserad på sättfisk. 
Någon uppgift på produktionen av laxöring och 
re~båctsforeller erhölls icke, men den rör sig 

0 ;; rätt~ stora kvantiteter. Inredningen av dessa 
kläckningsanstalter går helt i cementens tec
ken. Sålunda äro alla kläckningstråg cemen
terade och ha enligt uppgift använts i 25 år 
utan ombyte. Färgen på dessa cementtråg är 
dock icke densamma som vi har i Sverige, utan 
mera guldbrun, möjligen beroende på sandma
terialet i cementen. Förutom kläckning av 
rnmmen inne i anstalterna, det gäller mest regn
bågsforell och laxöring, sker även kläckning i 
särskilda cementbassänger utanför anstalten, 
där rommen ligger på småstensbottnar. Enligt 
uppgift ger denna kläckningsmetod utanför 
Afäckningsanstalten bättre resulat än kläck
ningen inuti anstalten. Vattnet till dessa kläck
ningsanordningar, såväl i anstalten som utan
för, tages från några i närheten liggande källor, 
Yilka hålla en relativt konstant temperatur året 
runt. Rommen till beläggning av anstalterna 
tages, när det gäller regnbågsforellen, från 5-
6-åriga stamfiskar. Dessa stamfiskar härstam
made ursprungligen från sydvästra Amerika 
och förrättade sin lek redan under november 
månad. Vid utkramningen av rommen från 
stamfiskarna uppsamlas denna först i ett sil
duksförsett fat, tills man får en lagom mängd 
varefter befruktning sker. 

För att erhålla en god produktion i dammar
na företages gödsling med 250 kg fosfat och 300 
kg kalk per har. För att hålla dammarna rena 
från i första hand grövre vegetation har kon
struerats en vasskärningsbåt, vilken säkerligen 
har ~in mis~ion att fylla. Anskaffningsvärdet av 
e~- sa~an hat torde ligga omkring 4 000 gulden. 
~orerun~en har två sådana båtar, vilka utlånas 
till rekvirenter. 

Vid ~~~sortering av såväl regnbågsforeller 
som laxonng användes en mindre låda försedd 
~:d botten '!v runda lättmetallstänger, vars in
bordes avstand var inställbart. Fisken, som 
skall :orte.ras, nedsläppes i lådan ett mindre 
antal at gangen, och de som ha önskad stor-
1~~ ~tanna kvar i lådan medan de mindre gå 
ratt igenom. 

Vid en a11m·· di ku . f. . an 5 ss10n efter besöket vid 
orerungens dammanr· • b frå . aggnmgar ehandlades 

gan om rmpregnering av redskap. Våra vär-
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dar från Heide framhöll då, att vetenskapsmän, 
särskilt en Dr. J. Olie Jr., Utrecht, voro syssel
satta med att finna förbättrade impregnerings
medel. Det vid undersökningarna i Sverige prö
vade holländska preparatet reteol hade numera 
övergivits för att lämna rum åt andra preparat. 

Drottningholm i januari 1947 

G. Högström 

Stort driftunderskott vid statens skifferolje
verk i Närkes-Kvarntorp 

Handelsministern begär på tilläggsstat för 
löpande budgetår 15 milj. kr. till skifferolje
bolaget för tiden 1 juli 1947-30 juni 1949. Det 
sammanlagda driftunderskottet uppgår till 6,7 
milj. kr. Bolaget har också råkat i likviditets
svårigheter och behöver omedelbart tillskott av 
medel. Detta läge gör det nödvändigt att för
utsättningslöst pröva bolagets ställning på nytt, 
understryker hr Gjöres. Han ämnar senare 
begära Kungl. Maj:ts bemyndigande att till
kalla utredningsmän. I avbidan på denna utred
ning bör verkets fortsatta utbyggnad enligt 1946 
års beslut tills vidare anstå. Driften vid bola
gets anläggningar bör dock fortsätta och nödiga 
medel härför anvisas. Dessutom behövs pengar 
för att betala redan gjorda beställningar. 

Svenska lnsjöfiskarenas Försäljningsförening 
u. p. a. i stön-e lokaler 

Sedan länge har k1agomål framförts på den 
trångboddhet som ovannämnda förening fått 
dras med i sin försäljningslokal i Partifisk
hallen i Stockholm. 

I början av året blev föreningen erbjuden 
att övertaga en dotteravdelning till Stockholms 
läns fiskförsäljningsförening u. p. a., vilken 
denna förening icke ansett sig ha behov utav. 

Styrelsen har efter moget övervägande sett 
sig böra acceptera erbjudandet för att där
igenom kunna lösa en del av föreningens lokal
frågor. 

Genom övertagandet av ovannämnda före
tag har föreningen fått dubbelt så stort för
säljnings- och kontorsutrymme jämte medföl
jande kvoter på in- och utländsk fisk förutorn 
en del önskvärda inventarier. 

Möjligheterna till en ökad försäljning av 
framför allt insjöfisk ha därmed förbättrats lik
som ökade möjligheter till omedelbar förva
ring av de ankommande fångsterna. 

Vi få hoppas att de företagna åtgärderna ska_ll 
bliva till nytta för såväl producenter som distr1

-

butörer och konsumenter. O. 

Roxens fiskeriförening 

höll den 7 februari årsmöte i Linköping, varvid ett 30-
tal av föreningens medlemmar voro närvarande. Av 
styrelsens redogörelse för föreningens verksamhet 
under år 1947 framgick bl. a. följande: 

Räkenskapsomslutningen utgjorde 3 300 kr. och 
kassabehållningen vid årets slut 1 647 kr., vilket inne
bar en med 52 kr., ökad kassabehållning i jämförelse 
med år 1946. 

Försäljningen av fiskekort ökade under år 1947 och 
utgjorde 237 st., fördelade över hela sjön. 

Genom föreningens försorg utplanterades i sjön 
Roxen ca 2 315 000 st. gäddyngel och 3 000 st. sättål. 
Ett glädjande faktum är att tidigare års fiskinplan
teringar börjat visa sig fruktbärande, särskilt ifråga 
om gäddyngelutplanteringarna, vilka f. ö. torde vara 
de mest omfattande i någon sjö inom länet. 

Gäddfisket har under året varit gott. Även gösen 
har visat en kraftig ökning i olika storlekar, varför 
styrelsen anser att någon inplantering av ensomrig 
gös ej är nödvändig, utan föreslår istället kläckning 
av gösrom i speciella kläckningssumpar på olika 
platser i sjön. 

Vidare synes det finnas god tillgång på aborre och 
lake, medan däremot förekomsten av ål, asp och 
mört ä:r dålig. Siklöjfiske har till följd av brist på 
lämpliga nät endast kunnat bedrivas i mycket ringa 
omfattning. 

Till ordförande för år 1948 omvaldes fiskare Nils 
Nilsson, Kungshäll, och jämväl övriga styrelseleda
möter omvaldes, nämligen fiskarena Axel Åberg, Ek
ängen, Edvin Lind, Bränninge, Emil Andersson, ö . 
Harg, och Harald Andersson, Holmen, ö. Harg. 

Årsmötet beslöt att föreningen skulle anslå 800 kro
nor till inplantering av gäddyngel i sjön Roxen och 
att priset på gäddyngel skulle höjas från 75 öre till 
80 öre pr 1 000 st., varav föreningen betalar hälften 
och resp. fiskerättsägare samma belopp. Vid årsmötet 
närvarande fiskerättsintressenter antecknade sig för 
inplantering av sammanlagt ca 1 000 000 gäddyngel 
våren 1948. 

Vidare beslöts om ett anslag av 200 kr. till ålin
plantering och 100 kr. till gösodling, i sistnämnda fall 
till de åtgärder som styrelsen i samråd med fiskeri
instruktören finner vara mest lämpliga. 

I enlighet med ett allmänt önskemål från medlem
marnas sida beslöts att föreningen under 1948 skall 
anordna en studieresa till Vänern. 

M. T. 

Trollhättans Sportfiske- och Fiskevårdsförening 

Ur den vid årsmötet framlagda styrelseberättelsen 
för det gångna året må anföras, att liksom föregåen
de år det huvudsakliga arbetet varit att förbättra 
fiskbeståndet i Göta älv mellan Trollhättan och Varg
ön. Ca 200 000 gäddyngel har under året utplanterats 
i älven, ett antal som kunde varit betydligt större, 

om ej svårigheter att anskaffa rom förelegat. Det av 
hushållningssällskapet disponerade vattnet ovan 
Vargön har liksom under en lång följd av år arren
derats. I öresjö har arrenderats fiskevatten på 109 
har tillh~_rande kronoparken Getlycke, egendomarna 
Vesten, over-, Nedre och Mellangård inom Udde
valla revir. 

Om byggandet av nya laxtrappor och ålledare 
mellan Lilla Edet och Vänern har underhandlats med 
~~hållningssällskapet med gynnsamt resultat. Här
Jamte har erhållits ett anslag på 500:- kr. för fisk
avel i älven, vartill kommer att ca 60 000 harryngel 
skall utsläppas i densamma kostnadsfritt för för
eningen. 

För förbättring av föreningens finanser har ett 
lott~ri anordnats med gott resultat. Årsavgiften har 
varit 2:- kr. och som tidigare har en båt utlottats 
på medlemskorten. Antalet medlemmar var vid årets 
slut 824_ st., det största antalet i föreningens historia. 
A": revisorernas berättelse framgår, att den ekono
miska ställningen är god. Under året har hållits 9 
ordinarie, 10 styrelse- och 1 extra sammanträde. 

A ': föreningens gamla styrelse kvarstår ordf. 
David Berg och kassör Harald Eriksson. Till övriga 
ledamöter valdes: Hjalmar Fransen, Algot Skoog, 
Olle Olsson, Kjell Gustafsson, Ake Sääv; supplean
ter: Arne Pettersson, Ernst Hurtig. För Restad: Ture 
Nilsson, Gustaf Kallerbring; suppleant: Edvin Silje
vall. Revisorer: Georg Värn, Gösta Josefsson. Ma
terialförv.: Elis Ström. Bibliotekarie: Arvid Eman. 
Styrelseledamot i Vänerns Fiskareförbund: David 
Berg. Ombud i d:o: Birger Wennergren; suppleanter: 
Kjell Gustafsson och Arne Pettersson. 

SVENSKA INSJöFISKARES CENTRAL
FÖRBUND 

Årsmöte hålles på restaurant Gillet, Brunke
bergstorg 13-15, Stockholm, måndagen den 
15 mars kl. 11.00. 

Ärenden enligt stadgarna. 
Allmänt. 

Styrelsen 

SVENSKA INSJöFISKARENAS FöRSÄLl
NINGSFöRENING u. p. a. 

Årsstämma hålles på restaurant Gillet, Brun
kebergstorg 13-15, Stockholm, söndagen den 
14 mars kl. 13.00. 

Ärenden enligt stadgarna. 
Enskilt. 

Styrelsen 
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Riksdagsmotioner i anledning av Kungl. Maj :ts 
propositioner nr 48 (stöd åt fiskerinäringen) och 49 
(mrättande av fiskeristyrelse med statens fiskeri
försök). I resp. Il betecknar första resp. andra kam
maren. (Jfr ledare i februarihäftet.) 

Hallgren m. att riksdagen måtte å kapitalbudge
ten för budgetåret 1948, 1949 under fonden för låne
understöd till lån för främjande av beredning och 
avsättning av fisk anvisa ett investeringsanslag av 
3 milj. kr. 

Petersson och Osvald (l) samt Utbult m. fl. (Il), 

sanuna hemställan som ovan. 

G. Adolfsson m. fl. (Il), dels samma hemställan 
som o,·an, dels bl. a. att prisregleringen på fisk 
måtte så utformas att fastställt minimipris ger skälig 
bärgning för fiskets utövare. 

Lodenius m. fl \l) samt N. G. Hansson m. fl. (Il), 

att blott sammanslutning av fiskare måtte kunna 
erhålla tillstånd att såsom auktoriserad producent
förening för försäljning mottaga ilandförd fisk. 

Lundgren (I) samt Skantze m. fl. (Il) , att riks
dagen måtte avslå en utvidgning av auktorisationen 
samt begära omprövning av nu gällande strömmings
auktorisering. 

J. ~ustavson (I) samt Staxäng, Utbult m. fl. (Il), 

att riksdagen måtte för budgetåret 1948/ 1949 anvisa ;~.o::.r· till kontroll över beredning och inläggning 

G. ~jungqvist och Hjalmarsson (Il), att i motionen 
fr~?rd~ synpunkter beträffande undersökning av 
nussforhållanden inom handeln med fiskets förnö
denheter - vilka icke i prop. ens påståtts - måtte 
b.:aktas ~~~m synpunkter beträffande utredning 
rorande moJligheten att med utnyttjande av nuva
~ande fiskredskapshandels erfarenheter och resurser 
i samarbete med fiskets organisationer nå målet. 

Osvald och Petersson {I) samt Jacobsson i Igelsta 
~· fl •. (ID , att hydrografisk-biologiska kommissionen 
bibeh~es, -~tt laboratorn för östersjöundersökning
arna overforas till kommissionen, att »Skagerak» 
!r~gent får stå under överinseende av länstyrelsen 
i. Go~~b~_rg, a_~ »Eyst:_asalt» disponeras av laborato
n_et for oster~o~dersokningar, att Statens undersök
nmgs- 0_7h ~orsoksanstalt för sötvattensfisket ställes 
under s~skild styrelse under namn av förlagsvis 
State~ fiskeriförsök: sötvatten, att båda fiskerilabo
ratonerna_ underställas fiskeristyrelsen, att fisketill

~ynd!gheten u:b~~s ur fiskeristyrelsen samt 

sitio=r~~elsen i ovrigt organiseras efter propo-
D or ag w:ider namn av fiskeristyrelsen. 

i cf~ att aspir_anterna i fiskeristyrelsen placeras 

rande bef t~· :sistente~na i Ce 24 eller att nuva
D a g avare eJ erhålla löneminskning 
. esamma, att fiskeriintendentern • 

matte upptagas till 20 000 kr. as reseanslag 

Desamma, att fisketills · 
vid nuvarande självständi yns~y~digheten behålles 
ändras till Statens vatte!t ställn_mg, att dess namn 
tekniska laboratorsbefattnin nsp;ktion ~amt att dess 

C. E. Ericsson g P aceras i Ce 29. 
att fiskeriintende:-e!· (I) samt Skantze m. fl. (Il), 

till 20 000 kr, att fiske~~lsyreseansla~ måtte upptagas 
nsmyndigheten bibehålles 
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som särskild myndighet samt att laboratorsbefatt. 
ningen för östersjöundersökningar ej indrages under 
byråinspektörsbefattningen på saltvattensbyrån. 

Lodenius m. fl. (I) samt Svensson i Stenkyrka 
m. fl. (Il), att laborators befattningen för Östersjö. 
undersökningar bibehålles. 

Lundberg (Il), samma hemställan som ovan. 
Gustavson och G. Karlsson (I) samt Staxäng (Il), 

att båda e. o. laboratorsbefattningarna på havsfiske
laboratoriets i Lysekil biologiska avdelning måtte 
uppföras på ordinarie stat. 

I. Persson m. fl. (I) samt C. E. Johansson m. fl. 
(Il), att fiskeristyrelsen med statens fiskeriförsök 
måtte förläggas till Göteborg. 

Senander m. fl. (Il), att fiskeristyrelsen måtte för• 
läggas till Göteborg. 

Ohlon m. fl. (I) samt von Friesen m. fl. (Il), att 
hydrografisk-biologiska kommissionen bibehålles samt 
att »Skagerak» fortfarande underställes länstyrelsen 
i Göteborg. 

Sefve (I), samma hemställan som ovan samt att 
tre e. o. laboratorsbefattningar vid havsfiskelabora• 
toriet i Lysekil måtte uppföras på ordinarie stat. 

Hällgren m. fl. (I) samt Andersson i Ronneby (Il), 

att representant för sydkustfiskarena måtte ingå i 
fiskeristyrelsen. 

Petersson (I) samt P. A. Johnsson (Il), att fiskmäs· 
tarbefattningarna måtte placeras i Ce 17. 

Hällgren (I) samt Lundberg m. fl. (Il), d:o. 
G. Velander och I. Andersson (I) samt Dickson 

m. fl. (Il), att propositionen om fiskeristyrelse med 
statens fiskeriförsök icke för närvarande måtte vinna 
riksdagens bifall. 

Fritt fiskevatten i Mätaren? Kammarkollegium ut
talar i anledning av fiskerättskommittens förslag att 
fritt fiskevatten ej skall finnas i Mälaren, att allmän 
fiskerätt i Målaren kan stödjas på Stockholms och 
Enköpings privilegier, vilka medger dessa städers in· 
vånare att fiska i Målaren. Det är vidare otvivelaktigt 
att fritt fiske utövas i rätt stor utsträckning i de cen· 
trala delarna av sjön. Norra och Södra Björköfjär· 
darna samt Prästfjärden jämte Hovgårdsfjärden och 
Ekoln upptar tillsammans en yta som kan tävla med 
Hjälmarens och Storsjöns i storlek. I båda dessa sjöar 
finnes allmänt fiskevatten. Kollegiet kan ej inse, var· 
för just i Mälaren den allmänna fiskerätten skall vika 
för den enskilda, utan tillstyrker att det fria fiske· 
vattnet i Målaren bibehålles i åtminstone det cen· 
trala partiet, dvs. i de angivna fjärdarna. o. 

Vandringsfiskutredningen hade den 20 janua~i i 

St_~ckholm anordnat ett informationsmöte med . fis~~ 
mastare och andra personer inom de i utrednUlg .. 
representerade företagen vilka närmast ansvara for 
fiskodlingsanstalternas o~h uppfödningsanläggning~r
nas skötsel. Vid sammanträdet höll utredningens ~10; 

log, dr J. Hult, ett inledningsanförande. Till rnote 
hade inbjudan utsänts till länsfiskeritjänstemänn~n 
?ch andra intresserade, varav ett stort antal ha : 
infunnit sig för att taga del av de senaste rönen p 
laxodlingens område. P. 

Försäkringsbolag för fiskredskap. Folkhushållnings
~in~_ste~n föreslår statligt stöd åt ett fiskredskaps
forsakrmgsbolag. 37 000 kr. begäres till organisations-
bidrag. • Sv. Dagbl. 

Fiskeriundersökningsanstalten under 1947. Före
st~_daren, byråchef Alm, har fortsatt undersökning
ar 01:_er ~amband mellan tillväxt, könsmognad, miljö 
o_0 a~ftli~het h~~ laxöring ävensom vissa sjötypers 
forutsattnmgar for fiskproduktion, samt inspekterat 
e~t flertal fiskodlingsanstalter, besiktigat anlägg
~~gar,_ samt ~åsom ordf. i vandringsfiskutredningen 
foretagit studieresor i Storbritannien, USA och Ca
nada. Laborator Runnström med assistenter har på 
förordnande av Norrbygdens vattendomstol fortsatt 
undersökningar rörande sjöregleringars inverkan på 
fisket speciellt i Indalsälvens och Ångermanälvens 
vattensystem. Laborator Bruntlin har fortsatt under
sökningarna över bottenfaunan och produktionsför
hållandena i oligotrofa vatten i Småland och lämnat 
en översikt över de ur fiskerisynpunkt viktiga 
chironomiderna i vårt land. Laborator Svärdsons 
studier över gäddans biologi ha pågått under året 
bl. a. viktiga undersökningar rörande gäddodlinge~ 
lönsainhet, vidare över sikrasernas stabilitet, över 
ålhanarnas förekomst i landet samt kräftans tillväxt. 
Fiskeriintendent Hult, har såsom fiskeribiolog hos 
vandringsfiskutredningen arbetat med olika frågor 
rörande laxens biologi speciellt den naturliga leken 
och romläggningen, laxynglets föda och fiender m. m. 
och deltog i den förut omnämnda studieresan till 
England och Amerika. Vidare har han deltagit i 
flera av de försök som pågå i Svenska lax- och 
laxöringföreningens regi i Kävlingeån. 

Av »Meddelanden>> ha under året utkommit tre 
nummer, varvid i nr 26 G. Högström redogör för 
olika impregneringsämnens lämplighet för grovgar
nig fiskredskap, A. Määr i nr 27 beskriver ålvand
ringen i Östersjön samt slutligen E. Dahr i nr 28 
redogör för biologiska studier över siken vid mellan-
svenska östersjökusten. P. 

Vänerns reglering. Västerbygdens vattendomstol 
har avkunnat målet om en tillfällig reglering av 
Vänern, vilken begärts av vattenfallsstyrelsen med 
hänsyn till rådande kraftsituation. Styrelsen hade 
begärt att få tappa ganska stora vattenmängder. 
Detta motsatte sig dels hamnstyrelsen dels industri
ägarna runt sjön och begärde ersättning på grund av 
förluster som kunde uppstå genom sänkningen. l 
domen föreskrives att Vänerns yta ej får ligga un
der ett värde angivet av en tänkt rät linje dragen 
från vattenståndssiffran 43,16 den 1 maj till 43,45 den 
1 augusti. Efter den 1 augusti skall vattenståndet 
43,45 hållas under tre månader och sedan skall nu
varande reglering åter tillämpas. 

Laxuppgången i laxtrappan vid Herting. I Ätran 
gick under hösten 1947 274 laxar och 292 laxöringar 
upp genom trappan vid Herting. Under oktober, då 
trappan hölls öppen 5 dagar, uppgick 65 laxar och 
1'67 laxöringar, och under november - 8 dagar -
209 laxar och 125 laxöringar. Variationen i upp
gången var stor och den 24 november vandrade ej 
mindre än 122 fiskar upp, medan föregående dag 
endast 5 passerade. Två av laxarna voro märkta, 
den ena hade märkts vid Morups Tånge den andra 
vid Falkenberg, sålunda inom närliggande kust-
sträckor. P. 

Norgefisk tiJI Västtyskland. Avtal har ingåtts mel
lan Storbritannien och Norge om leverans av 110 000 
ton norsk fisk, huvudsakligen sill, till de samman
slagna tyska västzonerna. Affären gäller 3,25 miljo-
ner pund. o. 

Fina fisknät fä säljas fritt. Industrikommissionen 
meddelaz:: att ~å grund av förbättrat försörjningsläge 
numera aven fma fisknät få säljas fritt. Däremot bi
behålles ransoneringen för fiskgarn av bomull eller 
bomullsavfall. P. 

Bensinransonering för småbåtar under den kom
mande säsongen? Statsrådet Sträng framhåller i ett 
ut~ande att frågan om ransonering av bensinen för 
smabåtar b_~ror av den sparkampanj, som nu pågår. 
Något bestamt uttalande vill ej statsrådet göra nu, 
utan frågan får bero till islossningen. 

Stora fiskfångster. Sillfisket på västkusten har varit 
rekordart_at -~de~ slutet av januari. Goda fångster 
ha erhållits anda mne vid Vinga i sådana kvantiteter 
a!t n:ålarn~. sprängts. På en dag infördes till Göteborg 
eJ mmdre an 1 345 ton sill och fisk. Även torskfisket 
i södra Östersjön är rekordartat och till Karlshamn 
infördes i slutet av januari stora mängder torsk. En 
fiskare fick på 45 minuter ett helt ton torsk. 

P. 

Inplantering av fisk för Ringseleforsmedel. I ytt
rande till Norrbygdens vattendomstol hade fiskeri
.intendenten föreslagit att den röding och laxöring, 
som skulle utplanteras i sjön Sädvajaur på bekostnad 
av medel, som influtit genom tillkomsten av Ringsele
forsens kraftverk i Skellefteälven, uppföddes till en
somrig fisk före utsättningen. Vatten.domstolen har i 
sin deldom i målet framhållit att åtgärder snarast 
böra vidtagas härutinnan. Norrbottens läns hushåll
ningssällskaps fiskerinämnd föreslår att yngeluppföd
ningsdammar härför anläggas vid Jäkkviks fiskod
lingsanstalt, som i höst för första gången tages i bruk, 
och anhåller därför att få disponera 4 000 kr. av ovan 
nämnda medel, vilket nu beviljats. Ett lämpligt damm
läge finnes vid anstalten och förhållandena äro just 
nu särskilt gynnsamma för de arbeten, som erfordras. 

P. 

Strid om laxfiske i Lule älv. Norrbygdens vatten
domstol har den 25 september 1947 lämnat Bredåkers 
byamän tillstånd att inom byns vatten utslå två lax
fiskebyggnader, karsinafisken. I målet har fiskeri
intendenten Enequist med hänsyn till det allmänna 
fiskeriintresset motsatt sig att medgivande lämnats 
till mer än en karsinabyggnad, eftersom dessa bygg
nader äro betydligt effektivare än det tidigare i Lule 
älv bedrivna fisket. Kammarkollegiet har anmält vad 
mot domen och begärt yttrande i frågan av lantbruks
styrelsen. Styrelsen anför i skrivelse till kollegiet att 
Norrbygdens vattendomstol i deldom den 5 juni 1946 
endast medgivit Bredåkers byamän att ha en fiske
byggnad utslagen. På framställning av fiskerätts
ägarna har domstolen i utslaget av den 25 september 
1947 gentemot uttalande av fiskeriintendenten och i 
uppenbar strid med utslaget av den 5 juni 1946 läm
nat byamännen tillstånd att utslå två karsinafisken. 
Tidigare synes från Kronan byamännen ha övertagit 
rätten till ifrågavarande laxfiske omfattande tre staka
gårdar. Den fångst som tidigare erhölls i de tre sta
kagårdarna bör nu kunna erhållas i ett karsinafiske. 
Utslående av två sådana fisken torde därför medföra 
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alltf tark beskattning av i älven uppgående lax, 
~ör 1:i:bruksst)Telsen _anser att tillstånd till endast 
en karsinapata bör medgivas. P. 

Torsk i sötvatten. I Hammarsjön vid_ Kristianstad, 
två mil från havet. togs i somras två k1lotorskar och 
en sandskädda (slätta) . .. . 

Länsfiskmastarens arsrapport. 

Hjälstaviken i Mälaren, den bekan~ fågelsjön, har 
fridlysts av länsstyrelsen i Uppsala Ian. P. 

(h·ansjö Fiskodlingsanstalt. Västernorr~ands l~~ 
hushållningssällskaps fiskodlingsanstalt 1 OvansJo, 
Maj. har under år 1947 haft en av sin~ bästa säsonger. 
Under året har vid anstalten framklackts 529 000 lax, 
26 OOOhavsla.xöring, 191 000 dansk laxöring, 45 000 a~e
nkansk bäckröding, 348 000 siklöja, 6 360 000 sik, 
1190 000 gädda. 

I en av sällskapets laxdammar (Nolbydammen) blev 
resultatet mycket gott trots den torra och varma 
sommaren. Av 100 000 insatta yngel utfiskades 46 000 
st. ensomrig lax med en medelvikt av 3,7 g. . .. 

Hushallningssällskapets största laxdamm, (KonnsJo
dammen; 29,5 ha) har nu varit torrlagd i tre år och 
skall besättas till våren. 

Rs 

Dal.älvens la..xbestånd. överläggningar ha hållits på 
lantbruksstyrelsen den 23 januari med kraftverks
:ntressenterna för att uppnå överenskommelse angå
ende åtgärderna för bevarandet av laxbeståndet i 
Dalälven. 0. 

Ny instruktör i Gävleborgs län 

Till fiskeriinstruktör hos hushållningssällskapet i 
Gävleborgs län har förvaltningsutskottet antagit hr 
Gunnar Skog, Trosa. Skog har tagit aktiv del i 
fiskarenas föreningsrörelse och har sedan år 1937 
varit studieledare inom Södermanlands skärgårds
fiskareförbund, där han även är vice ordförande och 
sekreterare. 

Vårfisket börjar! 
Allt för nät-, ryssje- och sportfiske 
finner Ni i vår stora fiskekatalog, som 
sändes gratis. Rekvirera den i dag! 

A. E. Grönlund AB 
Gävle 1 Fiskredskapsfabrik Tel. 29 57 
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